




3 اقتصادی

عضو هیات مدیره فدراسیون واردات ایران:

۹۰ درصد گوشی های بازار قاچاق است
عضو هیات مدیره فدراسیون واردات ایران با بیان اینکه سالانه نزدیک به ۱۲و نیم 
میلیون گوشی تلفن همراه به داخل کشورقاچاق می شود، گفت: بخش خصوصی در 

انتظار رجیستر شدن گوشی های موبایل است. 
حسین غروی در خصوص آمار واردات گوشی تلفن همراه اظهار داشت: تقاضای 
بازار در کشور ما، سالانه حدود ۱۴میلیون دستگاه است که طبق برآوردهای اعلام 
شده از سوی مراجع رسمی، کمتر از ۱۰درصد آن از طریق واردات قانونی پوشش 

داده می شود.
وی با بیان اینکه به عبارت دیگر سالانه نزدیک به ۱۲و نیم میلیون گوشی تلفن 
همراه به داخل کشورقاچاق می شود، افزود: حال سوالی که ایجاد می شود این است 
که حمل و نقل ماهیانه ۱ میلیون دستگاه گوشی قاچاق، چگونه در کشور صورت می 
گیرد و امنیت شبکه ورود و توزیع آن چگونه تامین می شود که خبری از شناسایی و 
دستگیری مجرمان آن شنیده نمی شود؟ به گفته غروی، این موضوع حاکی از وقوع 
دو اختلال جدی در اقتصادی کشور است. اول اینکه باید اعتراف کنیم علی رغم همه 
شایستگی هایی که در بخش خصوصی شناسنامه دار وجود دارد، تامین بازار کشور 
سالهاست که به قاچاقچیان واگذار شده است. و دوم اینکه برخی دستگاه ها و سازمان 
ها در این فرایند مقصر هستند و خواسته یا ناخواسته جاده صاف کن قاچاق شده اند.

غروی تصریح کرد: اگر قیمت هر گوشی تلفن همراه را به طور میانگین ۲۰۰ دلار 
در نظر بگیریم، سالانه حدود ۲.۵ میلیارد دلار از سرمایه این کشور، توسط بخش 
پنهان و زیرزمینی اقتصاد بلعیده می شود و این برای یک کشور با واردات حدود ۵۰ 

میلیارد دلاری، یک فاجعه تمام عیار است.
عضو هیات مدیره فدراسیون واردات ایران ادامه داد: مجموع حقوق از دست رفته 
دولت از ناحیه عدم پرداخت حقوق و عوارض گمرکی و همچنین مالیات ارزش 
افزوده، بالغ بر ۳۵۰ میلیون دلار در سال می شود و البته به این عدد باید درآمد از 

دست رفته ناشی از مالیات عملکرد را هم اضافه کرد.
وی افزود: از آنجایی که کالای قاچاق، فرصت های اشتغالزایی را از بین می برد، نباید 
فراموش کنیم به موازات فربه شدن بازار قاچاق، توان شرکت های قانونی و رسمی 
برای جذب نیروی انسانی نیز کاهش پیدا می کند که با توجه به بحران بیکاری در 
کشور، ضرر بسیار بزرگی نیز از این ناحیه به اشتغالزایی در کشور وارد می شود، که 
باید به هزینه های از دست رفته دولت اضافه کرد. عضو هیات مدیره فدراسیون واردات 
ایران با اشاره به تعدیل نیروی انسانی در شرکت های رسمی ادامه داد: آنچه دراین 
میان رنج آور است، تعدد فرایندهای واردات قانونی بین سازمان های مختلف و درهم 
پیچیدگی و موازی کاری ها است که در کنار بروکراسی کند و دست و پاگیر اداری و 
تراکم مقررات زائد، سبب می شود شرکت های قانونی و رسمی روز به روز در گردونه 
رقابت به حاشیه رانده شوند. وی افزود: بخش خصوصی رسمی و قانونی کشور در 
عطش راه اندازی طرح رجیستر شدن گوشی های تلفن همراه، لحظه شماری می 
کند و این درحالی است که سود بادآورده ناشی از قاچاق، همچون تسهیلات بلاعوضی 

است که برای فربه شدن قاچاق از جیب مردم پرداخت می شود.

رئیس اتحادیه قالیشویی  هشدار داد

قالیشویی های تقلبی معضل بازار شب عید 
رئیس اتحادیه قالیشویی درباره فعالیت قالیشویی های تقلبی و معضل این افراد 

در بازار هشدار داد.
حمید محمدی کمسرخ ، با اشاره به اینکه این قالیشویان فقط در یک ماه بیش از 
سال جدید وارد این صنف می شوند، افزود: ۴۰ تا ۵۰ درصد شکایت های مردمی در 
این دوره از قالیشویی های تقلبی است که فرشهای تحویل گرفته را پس نمی دهند 
یا به صورت صدمه دیده به مشتری تحویل داده می شود. وی امکان دریافت اطلاعات 
قالیشیویی معتبر را از طریق شماره ۱۱8 ، راهنمای روز نامه همشهری و سایت 
اتحادیه اعلام کرد و گفت : قالیشویی های تقلبی با چاپ تراکت و کارت با یک شماره 
تلفن همراه و وانت ، فعالیت می کنند که به دلیل نداشتن نشانی ؛ امکان پیگیری 
شکایتهای مردمی هم مقدور نیست.  محمدی با اشاره به لزوم همکاری مخابرات و قوه 
قضاییه برای قطع تلفن این افراد ادامه داد: قالیشویی های متقلب با ارائه شماره ثبت و 
کدهای تقلبی ، مردم را گمراه و فرش های آنها را دریافت می کنند.  رئیس اتحادیه 
قالیشویی درباره قیمت شستشوی فرشها برای ایام بیش از عید گفت: فرشهای 
ماشینی متری ۴6۰۰ تومان و در صورت استفاده ار پوشش و بسته بندی ۵۵۰۰ 
تا 6 هزار تومان و فرش های دستباف از متری 8 هزار تا ۱۵ هزار تومان شسته می 
شود.  وی افزود : قیمت شستشوی فرش های عتیقه و گل ابریشم هم توافقی است.

اجرای صحیح هدفمندسازی یارانه ها؛
 کلید پیشبرد سیاست های اقتصاد مقاومتی 

استفاده از ظرفیت های اجرای هدفمندسازی یارانه ها را باید به 
عنوان یکی از بندهای اساسی و مهم سیاست های اقتصاد مقاومتی 
دانست؛ چرا که این امر به نوبه خود در افزایش تولید، اشتغال، بهره 
وری و عدالت اجتماعی تاثیر گذار است از این رو دولت ها باید 
هدفمندسازی یارانه ها را به عنوان کلید پیشبرد سیاست های 

اقتصاد مقاومتی در نظر داشته باشند. 
پرداخت یارانه های نقدی از مهم ترین اتفاق های اقتصاد ایران 
در دوره معاصر دانست که در اواخر دهه 8۰ خورشیدی به اجرا 
درآمده است که در این فرآیند با حذف تدریجی یارانه ها از مواد 
سوختی، خوراکی، آب و برق و ... بهای آنها به صورت نقدی به 
مردم پرداخت شد که این امر تاثیر زیادی در اقتصاد ایران به همراه 
داشت.همین تاثیرگذاری و مهم بودن این طرح سبب شد تا آیت 
الله خامنه ای مقام معظم رهبری بند چهارم سیاست های اقتصاد 
مقاومتی را به »استفاده از ظرفیت اجرای هدفمند سازی یارانه ها 
در جهت افزایش تولید، اشتغال و بهره  وری، کاهش شدت انرژی 
و ارتقاء شاخص های عدالت اجتماعی« اختصاص دهند که دست 
یابی به هدف بدون استفاده از روش های علمی و هدفمند در 

جهت پرداخت یارانه ها ممکن نخواهد شد.
دولت ها باید هدفمندسازی یارانه ها را به عنوان کلید پیشبرد 
سیاست های اقتصاد مقاومتی در جامعه به کار گیرند. البته باید در 
پرداخت نقدی یارانه ها بازنگری شود، هر چند این امر نیز به دور 
از تبعات سیاسی برای مجریان آن نخواهد بود اما نهادها و رسانه 
ها با فرهنگ سازی در این زمینه می توانند به دولت ها کمک 
کنند. حسن روحانی رییس جمهوری به این مهم توجه ویژه ای 
دارد چنانچه در سال نخست ریاست جمهوری خود در نامه ای به 
اسحاق جهانگیری معاون اول نوشت: »با عنایت به ابلاغ سیاست 
های کلی اقتصاد مقاومتی از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
لازم است بی درنگ، اقدامات بایسته در جهت جلب مشارکت 
گسترده همه نهادها و آحاد جامعه در فعالیت های اقتصادی برای 
دستیابی به رشد پویا و تحقق اهداف سند چشم انداز بیست ساله 
ساماندهی شود.« که در طراحی گام های اجرایی هدفمندسازی 
یارانه ها، افزایش تولید و بهره وری و ارتقاء شاخص های عدالت 

اجتماعی و تأمین امنیت غذا و درمان در اولویت قرار گرفته بود. 
**اقتصاد مقاومتی؛ حرکت برپایه شیوه های علمی 

به  یارانه ها در دستیابی  به اهمیت هدفمندسازی  با توجه 
سیاست های اقتصاد مقاومتی با »علی مزیکی« عضو هیات علمی 
گروه اقتصاد موسسه عالی آموزش و پرورش مدیریت و برنامه ریزی 

به گفت و گو پرداخته ایم که در ادامه میآید.
 مزیکی درباره تعریف اقتصاد مقاومتی گفت: اقتصاد مقاومتی را 
می توان به اقتصاد درست و سالم تعبیر کرد؛ یعنی اقتصادی که 
بتواند برپایه شیوه های علمی حرکت کند. در این حوزه بایستی 
به جای پرداختن به صحبت های کلی به تمام ابعاد و جزئیات 
پرداخت به گونه ای که بتوان با نگاه ریشه ای به تورم، بیکاری 
و رکود به توسعه پایدار نیز دست یافت. هر چند عده ای تصور 
می کنند اقتصاد مقاومتی یک موضوع عجیب و غریب است که 
برای حرکت در آن مسیر باید برنامه های پیچیده داشته باشیم 
اما باید گفت که اقتصاد مقاومتی حرکت در مسیر درست است، 
مسیری که مانع از هرگونه فساد شود و تولید کنندگان در فضای 

رقابتی بتوانند فعالیت کنند.
 **اجرای هدفمندسازی یارانه ها با مطالعات ساختاری 

مسیری برای تاب آوری اقتصادی 
عضو هیات علمی گروه اقتصاد موسسه عالی آموزش و پرورش 

مدیریت وبرنامه ریزی در ادامه درباره اجرای هدفمند سازی یارانه 
ها اظهار داشت: این کار در ایران با هدف »بهینه سازی مصرف 
از هدف های آن بهبود  و گسترش عدالت« آغاز شد و یکی 
توزیع درآمدها بود.یکی از اقدام های مهم و تاثیرگذاری که در 
هدفمندسازی یارانه ها باید به آن توجه داشت آزادسازی قیمت 
ها و برنامه ها مکمل آن است. البته آزادسازی قیمت به معنای آن 
نیست که در برهه ای خاص قیمت سوخت های فسیلی بالا برود 
و با کم شدن ارزش واقعی درصد تورم قیمت کالا به وضعیت قدیم 
خود بازگردد. لازم است که این فرآیند در بلند مدت و در یک 

ساختار پویا و توجه به مکانیزم بازار انجام شود.   
ممکن است چنین تصور کنیم که با قیمت های ثابت به یک 
ثبات می رسیم؛ اما چنین چیزی ساکن بودن و عدم جنب و 
جوش اقتصادی و یک اقتصاد ناپایدار را به همراه خواهد داشت. 
به بیان دیگر با کنترل قیمت ها تاب آوری اقتصاد کم شده و در 
برابر تغییرها آسیب پذیرتر می شود. انجام دادن چنین آزادسازی 
نیاز به دیدی جامع و عمیق و انجام مطالعات ساختار بازار دارد تا 
تاب آوری اقتصادی افزایش پیدا کند نه این که با یک نگاه سطحی 
هدفمندسازی یارانه ها در این دیده شود که برای دوره ای کوتاه 
قیمت ها تغییر کند یا به عده ای نامعلوم یارانه ای داده شود.وی 
با اشاره به نقش هدفمندسازی یارانه در افزایش تولید و دستیابی 
به اقتصاد مقاومتی گفت: در مقوله هدفمندسازی یارانه ها باید هم 
زمان به مالیات هم توجه داشت؛ یعنی برای بعضی از اقلام که 
مصرفشان بر ضد منافع اجتماعی است مالیات مشخص کرد و برای 
بعضی از اقلام دیگر نیز که به سود منافع اجتماعی است یارانه داد 
تا از این روش بتوان به افزایش تولید پایدار و دست یابی به سیاست 

های اقتصاد مقاومتی رسید.
  ** هدفمندسازی یارانه ها با نظام تامین اجتماعی؛ 

مکمل سیاست های اقتصاد مقاومتی 
این کارشناس اقتصادی در ادامه افزود: یکی از مشکل هایی 

که ممکن است به دلیل آزادسازی قیمت ها ایجاد شود ایجاد 
فشارهایی چون بیکاری و افزایش هزینه ها برای خانوارهای آسیب 
پذیر است. برای مقابله با این معضل، دولت باید به سمت یک نظام 
جامع تامین اجتماعی کارآمد حرکت کند؛ یعنی نظامی که همه 
جانبه باشد و به وضعیت رفاهی خانواده ها، وضعیت اشتغال و 

بیکاری و سلامت آنها توجه کند.   
در حقیقت نظام تامین اجتماعی فراگیر و هدفمندی می تواند 
مکمل سیاست های اقتصاد مقاومتی دولت از قبیل سیاست های 
رشد و اشتغالزایی شود. این موضوع به دلیل آن است که سیاست 
های آزادسازی قیمت ها یا سیاست های رشد بلند مدت ممکن 
است به گروه هایی ضربه بزند. وجود چنین نظام تامین اجتماعی 
می تواند این اطمینان خاطر را در سیاستگذار ایجاد کند که در 
صورت درماندگی، آن افراد از حداقل امکانات معیشت برخوردار 
خواهند شد. بدین ترتیب از یک سو از مزیت های آزادسازی قیمت 
ها استفاده کرده ایم و از طرف دیگر از گروه های آسیب پذیر از این 

سیاست ها حمایت می کنیم.
  مزیکی در ادامه گفت: حذف عده  ای از یارانه بگیران کار سخت 
و پرخطایی است. به طور کلی دولت باید به مرور افراد با درآمد 
پایین را شناسایی کند و از راه این نظام جامع تامین اجتماعی 
کارآمد کار کارشناسانه بیشتری برای حذف عده ای از دریافت 
یارانه یا اینکه به چه افرادی یارانه یا هر نوع کمک دیگری پرداخت 

شود، انجام دهد. 
  ** معیارهای ترکیبی هدفمندسازی یارانه ها؛ گامی در 

راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی
 این استاد دانشگاه درباره ابزارهای شناسایی افراد نیازمند یادآور 
شد: دولت ها با توجه به سیاست های رفاهی خود سعی می کنند 
خانوارهای نیازمند را هدف قرار  دهند که در اینجا شناسایی این 
افراد مساله ای بسیار مهم برای موفقیت این گونه سیاست ها است. 
وی در ادامه با اشاره راه های شناسایی افراد نیازمند اظهار 

داشت: در هدفمندسازی یارانه ها بحث هدف گیری به خوبی 
اجرا نشده است؛ یعنی گروه مشخصی که باید مشمول یارانه 
شوند حتی تعریف نشده است. در نظر گرفتن درآمد به  عنوان 
تنها معیار بررسی صلاحیت افراد برای دریافت یارانه، به دلایل 
مختلف، مناسب نیست؛ چرا که به عنوان مثال در این صورت 
افراد با درآمد بالاتر راحت تر می توانند ثروت خود را با توجه 
به قدرت سرمایه ای که دارند پنهان کنند و دولت نمی تواند 
دهک های پایین درآمدی را به سادگی شناسایی کند.یکی از 
کارهای کارشناسی که یک نظام جامع تامین اجتماعی باید 
انجام دهد استفاده از نمایه های ترکیبی است. یعنی دولت برای 
پرداخت یارانه، افرادی را که درخواست دریافت یارانه دارند، طبق 
معیارهایی امتیازبندی کند. شناسایی گروه های خاص می تواند 
به کمک بانک های اطلاعاتی و تحقیق های میدانی حول محور 
این نظام در وزارت رفاه انجام پذیرد؛ البته آنها بایستی از اطلاعات 
سازمان هایی چون بهزیستی، کمیته امداد و دیگر نهادهای مردم 
نهاد هم استفاده کنند. با شناسایی این افراد و پرداخت یارانه یا 
رفع نیاز آنها می توان در مسیر سیاست های اقتصاد مقاومتی و 

تحقق عدالت اجتماعی گام برداشت. 
** پرداخت یارانه به افراد نیازمند؛ راهی برای ارتقای 

عدالت اجتماعی
 این استاد دانشگاه توضیح داد: یارانه ای که اکنون به صورت 
نقدی پرداخت می شود از یک طرف نیاز دریافت کننده را تامین 
نمی کند و از طرف دیگر به افراد غیر نیازمند پرداخت می شود. 
همچنین پرداخت های نقدی هم گاهی با موفقیت زیادی همراه 
نیست که دولت ها باید در این زمینه هدفمندتر و در مسیر هدف 
های پرداخت یارانه ها و سیاست های اقتصاد مقاومتی به شکل 
هوشمندانه تری عمل کند.عضو هیات علمی گروه اقتصاد موسسه 
عالی آموزش و پرورش مدیریت وبرنامه ریزی درباره این که دولت 
ها باید به چه افرادی یارانه پرداخت کنند، گفت: نه فقط پرداخت 
یارانه، بلکه هر نوع کمک دیگری باید به اقشار نیازمند و درمانده 
تعلق گیرد؛ یعنی افرادی با معلولیت، بیماری خاص، ناتوانی عضوی 
از خانوار، زن بودن سرپرست خانوار، بیکاری سرپرست خانوار در 
حداقل دوره ای معین مواجه هستند و توانایی غلبه بر مشکل های 
خود را ندارند. همچنین باید به معیار جغرافیایی مانند استان محل 
سکونت و شهری و روستایی بودن محل زندگی افراد توجه شود. 
که تحقیق های مربوط به نقشه فقر کشور را می توان در این مسیر 
قرار داد و اگر این نقشه فقر با اطلاعات جدید به  روز رسانی شود 
مسیر هدایت پرداخت های دولت را تا حدودی مشخص می کند. 
مجموعه این روش می تواند راهکار خوبی برای شناسایی افراد بسیار 
نیازمند و ارتقای عدالت اجتماعی که جزیی از سیاست های اقتصاد 

مقاومتی است، باشد.
  ** توجه دولت یازدهم به اقتصاد مقاومتی با روش های 

علمی
 مزیکی در پایان با اشاره به عملکرد دولت یازدهم در اعمال 
سیاست های اقتصاد مقاومتی اظهار داشت: دولتمردان دولت 
وقتی  اند.  داشته  ای  ویژ  توجه  مقاومتی  اقتصاد  به  یازدهم 
میزان تولید افزایش پیدا می کند و رغبت سرمایه گذاران برای 
سرمایه گذاری بیشتر شده است می توان نتیجه گرفت که دولت 
یازدهم در مسیر سیاست های اقتصاد مقاومتی حرکت کرده است 
و نمی  توان این امر را انکار کرد. لذا برای آن که فرآیند ایجاد شده 
استمرار پیدا کند دولت راهی را که پیش گرفته باید با استفاده 

بیشتر از روش های علمی و ژرف نگر ادامه دهد. 

آوار پلاسکو بر سر صنعت بیمه
یک ماه از ریزش ساختمان تجاری پلاسکو در تهران گذشته است اما همچنان 
سنگینی بار قبول ریسک ناشی از ایمن نبودن این مجتمع بر دوش صنعت بیمه 

سنگینی می کند.
 داستان پلاسکو، از آن دسته حوادثی است که به این زودی پایان نمی یابد و هر بار 
می توان از زاویه ای جدید، عوامل موثر بر این پیشامد را مرور کرد.ریزش ساختمان 
پلاسکو در سی ام دی ماه همراه با خسارت هایی که برای صاحبان و مالکان این 
ساختمان و نیز همه کسانی که از این راه زندگی می گذراندند، به بار آورد، صنعت 
بیمه را وارد گود کرد و آنگونه که رییس کل بیمه مرکزی گفته است، ۱۴ شرکت 
بیمه ای در این زمینه درگیرند.اینکه چرا از 6۰۰ واحد تجاری و صنفی مستقر در این 
مجتمع فقط ۲۱۰ واحد بیمه بودند که پوشش بسیاری از متقاضیان نیز به دلیل کم 
اظهاری کامل نبود، چرا همه ساختمان زیر پوشش بیمه قرار نداشت یا چگونه شرکت 
های بیمه با آگاهی از ناایمن بودن کل ساختمان برخی واحدها را بیمه کردند، پرسش 

های امروز این صنعت است.
»عبدالناصر همتی« رییس کل بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران، اوایل بهمن 
ماه- چند روز پس از وقوع حادثه- در جمع خبرنگاران اعلام کرد ۳۵ درصد واحدها 
در ساختمان پلاسکو بیمه بودند و خسارت وارد شده به صنعت بیمه ۴9۰ میلیارد 

ریال است.
این خسارت در حالی به بیمه تحمیل شد که این صنعت سال پرخطری را پشت سر 
گذاشت؛ زیرا وقوع حوادث گوناگون مانند آتش سوزی پتروشیمی ها مانند پتروشیمی 

بوعلی، زیان زیادی به بار آورد.
در برآوردهای اولیه، خسارت آتش سوزی مجتمع پتروشیمی ماهشهر نیز که زیر 
پوشش کنسرسیومی از شرکت های بیمه بود، پنج هزار میلیارد ریال بود که باید ۵8 

درصد آن را بیمه ایران پرداخت کند.
در حادثه پلاسکو نیز سهم بیمه ایران به عنوان یک شرکت دولتی بیش از بقیه 
است؛ این شرکت ۱6۰ واحد را بیمه کرده بود که ۱۲۵ واحد به طور مستقیم بیمه 
آتش سوزی بودند و ۳۵ واحد به دلیل آنکه در رهن بانک قرار داشتند، به شکل 
اجباری زیر پوشش حوادث قرار گرفته بودند.هرچند این شرکت توانسته است تاکنون 
7۲ پرونده واحدهای خسارت دیده زیر پوشش خود را با تعهد پرداخت 8۵ میلیارد 
ریال ببندد اما تعیین تکلیف بقیه پرونده ها به دلیل واقع شدن در ضلع شمالی 

ساختمان، زمانبر است.
آنگونه که بیمه ایران برآورد کرده است، این شرکت برای بیمه ۱6۰ واحد صنفی یاد 
شده در مجموع 6۰۰ میلیون ریال حق بیمه دریافت کرده است اما به تنهایی باید در 

برابر آن ۳۳۵میلیارد ریال خسارت پرداخت کند.
شاید گفته شود نفس صنعت بیمه بر احتمال وقوع حادثه پایدار است؛ یعنی بیمه 
گذار با محاسبه این احتمال که امکان دارد در آینده حادثه ای روی دهد، دارایی خود 
را زیر پوشش قرار می دهد اما اکنون پرسش این است که چرا با وجود آگاهی از ناایمن 
بودن ساختمان، شرکت های بیمه ریسک بیمه آن را قبول کردند تا اکنون مجبور 

باشند ۵۵۵ برابر حق بیمه دریافتی، خسارت بپردازند؟
مدیرعامل بیمه ایران درباره این موضوع اواسط بهمن ماه به خبرنگاران گفت: این 
شرکت پس از وقوع حادثه از ایمن نبودن ساختمان و اینکه شهرداری بارها به آن 

اخطار داده است، آگاه شد.
»محسن پورکیانی« اضافه کرد: با این همه نمایندگی های این شرکت از آنجا که 
ریسک این ساختمان را بالا می دانستند، موضوع را در نرخ بیمه نامه ها اعمال کردند؛ 

به شکلی که بالاترین نرخ حق بیمه ها در بیمه این واحدها اعمال شد.
 ** باید کل ساختمان بیمه باشد 

اکنون باید بدانیم ارزیابی ریسک بیمه گذار از سوی شرکت های بیمه پیش از 
فروش بیمه نامه چه اهمیتی دارد.

»پرویز خوشکلام خسروشاهی« قائم مقام بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران، در 
این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: از نظر استانداردهای بیمه گری، باید برای هر موردی 

که بیمه می شود، ارزیابی ریسک داشت.
وی یادآوری کرد: پیش از این، ساختمان پلاسکو بیمه بود اما فقدان ایمنی، ریسک 

بیمه آن را بالا برده بود و شرکت ها حاضر به بیمه کل ساختمان نبودند.
به گفته خسروشاهی، شرایط در پلاسکو و ساختمان های مشابه آن به شکلی است 
که ریسک هر واحد می تواند به کل ساختمان تعمیم یابد؛ حتی اگر یک واحد از کل 
ساختمان نیز بیمه نباشد، ریسک آن قابل تعمیم به دیگر واحدهای بیمه شده است.

قائم مقام بیمه مرکزی تاکید کرد ارزیابی ریسک به سود شرکت های بیمه است 
و گفت: شاید در مواردی مانند پلاسکو ارزیابی ریسک فایده چندانی برای بیمه گر 

نداشته باشد؛ زیرا این کار زمانی فایده دارد که کل ساختمان بیمه شود.
به گفته وی، شرکت های بیمه در ارایه بیمه نامه به واحدهای واقع در پلاسکو مختار 
بودند و می توانستند آنها را بیمه نکنند؛ با این همه، شرکت بیمه بر اساس شرایط و 

بازار اقدام می کند.  
** ایمنی بر بیمه مقدم باشد   

»نصرالله طهماسبی« عضو هیات ویژه گزارش ملی بررسی حادثه پلاسکو، نیز در 
این باره به ایرنا گفت: ایمنی ساختمان ها باید بر بیمه آنها مقدم باشد؛ زیرا صنعت بیمه 
توان جلوگیری از بروز حادثه را ندارد، بلکه پوششی برای جبران بخشی از خسارت 
های وارد شده است.این مدیر صنعت بیمه از پلاسکو به عنوان یک ساختمان فاقد 
ایمنی لازم یاد کرد که بسیاری از شرکت های بیمه آمادگی ارایه پوشش های بیمه ای 
به آن را نداشتند.به گفته طهماسبی، ایمنی ساختمان ها برای صنعت بیمه و تعیین 
نرخ حق بیمه اهمیت اساسی دارد؛ زیرا هیچگاه حق بیمه پرداختی بیمه گذاران 

جوابگوی خسارت های احتمالی به بار آمده نیست.
به گفته وی، وقتی ساختمان ها از نظر ایمنی ضعیف باشند، شرکت های خصوصی 
بیمه نیز تمایل چندانی برای ارایه پوشش های بیمه ای ندارند. عضو شورای عالی 
بیمه اضافه کرد: این نوع ساختمان ها ریسک بالایی دارند و شرکت های بیمه باید 
در چارچوب های فنی این درک را داشته باشند که به تناسب پذیرش ریسک ها، 

جوابگوی خسارت احتمالی نیز باشند.
طهماسبی ادامه داد: آمار واحدهای صنفی بیمه شده در ساختمان پلاسکو گویای 
آن است که 6۰ درصد این واحدها زیر پوشش بیمه ایران بودند.وی افزود: بیمه ایران 
به دلیل دولتی بودن و پس از آن شرکت های بیمه آسیا و البرز که تا چندی پیش 
دولتی بودند و هنوز بخشی از سهام آنها متعلق به دولت است، حضور گسترده ای در 

ارایه پوشش های بیمه ای به واحدهای صنفی مستقر در پلاسکو داشتند.
وی گفت: از آنجا که نمایندگی های بیمه، فروشنده بیمه نامه به شمار می روند و نه 
کارشناس، سود آنها در فروش بیشتر محصول است. به همین دلیل می بینیم شرکت 
های بزرگ بیمه، بیشتر ریسک پلاسکو را پذیرفتند و شرکت های خصوصی بیمه که 
نظارت بیشتری دارند و اختیارات کمتری به نمایندگی های خود می دهند، حضور 
کمرنگی در پلاسکو داشتند. طهماسبی ادامه داد: اگر ساختمان پلاسکو ایمن بود، 
بی تردید شرکت های بیمه دیگر بویژه بخش خصوصی حاضر بود با حق بیمه کمتر، 
واحدهای بیشتری را بیمه کند.هیچگاه نمی توان احتمال وقوع حادثه را به صفر رساند 
و همیشه این ریسک وجود دارد اما به نظر می رسد مدیریت ریسک، حلقه گمشده 

در موضوع ساختمان پلاسکو و بیمه آن باشد.

نعمت زاده خبر داد 

شناسایی عاملان کمپین نخریدن 
خودروی داخلی

وزیر صنعت، معدن و تجارت از شناسایی عوامل ایجاد کمپین عدم خرید خودروی 
داخلی خبر داد و گفت: این افراد شناسایی شده و اسامی آنها را به مقامات اعلام 

کرده ایم، افرادی که جالب است بدانید از بیت المال هم حقوق می گرفتند.
محمدرضا نعمت زاده در همایش فرصت های سرمایه گذاری صنعت و معدن استان 
سمنان با اشاره به این که باید در کشور از ایجاد ناسزا و افترا دوری کنیم، بیان کرد: 
رسانه هایی به صورت مجازی در دسترس هستند که می توانند شایعاتی را ایجاد کنند 
اما جمع کردن این شایعات مشکل است. در مورد کمپین نخریدن خودروی داخلی نیز 
عده ای دیدند که خودرو یکی از بخش های پیشران در صنعت کشور است و به همین 
دلیل این حوزه را هدف قرار دادند. وی ادامه داد: این افراد متوجه شدند که اگر رشد 
صنعتی نیز در کشور وجود داشته یکی از بخش های عمده آن حوزه خودرو بوده است 
و به همین دلیل موجی را ایجاد کردند تا مردم خودروی داخلی خرید نکنند در حالی 
که مقام معظم رهبری نیز به حمایت از تولید داخل تاکید داشتند.وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در ادامه با اشاره به این که در سال جاری ۴۰ درصد رشد در تولید خودرو وجود 
داشت، گفت: علاوه بر این شاهد فعالیت مجدد قطعه سازان شدیم؛ بنابراین می شود 
محیط کسب وکار و سرمایه گذاری را به نحوی مدیریت کرد که همه درگیر و فعال شوند. 
وی همچنین در مورد برنامه اول توسعه در سال ۱۳67 اظهار کرد: دو ماده ۲۰ و ۲۱ 
که مربوط به مناطق ویژه اقتصادی و مناطق آزاد بود به این برنامه اضافه شد و هدف 
از ایجاد این مواد استثنا شدن سرمایه گذاران خارجی از بخشی از قوانینی بود که در 
کشور وجود داشت.وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به این که رسیدن به رشد ۲۱ 
درصدی سرمایه گذاری نیازمند بهره وری کار است، ادامه داد: علاوه بر این باید در مقوله 
سرمایه گذاری و صادرات نیز تمام تلاش خود را به خرج دهیم و سهم خود را از بازارهای 

جهانی در صادرات غیرنفتی به دست آوریم.

اقتصاد مقاومتی و رونق صادرات غیرنفتی در پسابرجام 

۱- نحوه ارسال فهرست معاملات توسط اشخاص موضوع آئین نامه اجرایی تبصره )۳( ماده )۱69( قانون 
مالیات های مستقیم اصلاحی مصوب ۱۳9۴/۰۴/۳۱ برای کلیه فصول سال ۱۳9۵ کماکان مطابق مقررات 

و دستورالعمل های قبلی صادره توسط سازمان امورمالیاتی کشور خواهد بود.
۲- مهلت ارسال اطلاعات معاملات فصل پاییز سال ۱۳9۵ تا پایان فروردین ماه سال ۱۳96 تمدید 

گردید.
شایان ذکر است، از ابتدای سال ۱۳9۵ با عنایت به حذف امکان ارسال اطلاعات فروش در گزارش امتناع 
وفق قانون مالیات های مستقیم اصلاحی مصوب ۱۳9۴/۴/۳۱، فعالان اقتصادی در هنگام فروش کالا یا 
خدمات به دیگر فعالان اقتصادی، مکلف به درج شماره اقتصادی خریدار در گزارشات فهرست معاملات 

می باشد.

قابل توجه مودیان محترم مالیاتی 
اطلاعیه تغییرات نحوه ارسال فهرست صورت معاملات فصلی

روابط عمومی اداره کل امورمالیاتی استان قم 

رونق صنایع داخلی و توسعه صادرات، نمایانگر تحقق و عملیاتی شدن بخشی از اهداف 
اقتصاد مقاومتی است. در هفته گذشته اقدامات دولت در این زمینه مورد توجه مطبوعات 
کشور قرار گرفت. برخی روزنامه ها از افزایش صادرات ۲۰ درصدی فرش و ۴6 درصدی 
محصولات معدنی خبر دادند.  عملیاتی سازی سیاست های اقتصاد مقاومتی از زمان روی 
کارآمدن دولت یازدهم در زمره مهمترین عناصر برنامه ریزی و تصمیم گیری مسوولان 
اجرایی بوده و به همین جهت شاهد گشایش های اقتصادی قابل توجهی همچون توسعه 
صادرات بوده ایم. این نوشتار بخشی از مهمترین گزارش و تحلیل های یک هفته گذشته 
روزنامه ها در زمینه عملکرد دولت در اجرایی سازی سیاست های اقتصاد مقاومتی را در هفته 

چهارم بهمن ماه بررسی کرده است که در زیر به مهمترین محورهای آن اشاره می شود.
 **رونق صنایع و تولید داخلی 

یکی از مقوله های مهم اقتصاد مقاومتی تکیه بر ظرفیت های داخلی و رونق تولید است. در 
این زمینه روزنامه تجارت در گزارشی با عنوان »صنعت فولاد در آستانه تحول بزرگ« نوشت: 
صنعت فولاد ایران با آغاز دولت یازدهم وارد شرایط جدیدی شد. پیش از آن همزمان با 
تصمیم مسئولان دولت دهم برای انحلال شرکت ملی فولاد روزهای سختی پیش روی این 
صنعت استراتژیک قرار گرفته بود؛ شرایطی که حالا به مرور در دولت یازدهم به سوی رونق 
تغییر کرده است.در بخشی از گزارش آمده است: طرح های هفت گانه فولادی که طبق اعلام 
»مهدی کرباسیان« مدیرعامل ایمیدرو باید تا پایان سال جاری سه موردش افتتاح می شد و 
تا سال آینده همه آنها به بهره برداری می رسید، یک موردش در آبان امسال افتتاح شد و سه 
طرح آن در مرز 9۰ درصد پایانی قرار دارند و سه طرح دیگر نیز به مرز 8۰ درصد پیشرفت 
فیزیکی رسیده است.   روزنامه تجارت همچنین در گزارشی دیگر با عنوان »رشد ۴۰ 
درصدی صنایع خودروسازی در سال جاری« به نقل از » محمدرضا نعمت زاده« وزیر صنعت، 
معدن و تجارت نوشت: در حال حاضر مواد اولیه این صنعت )فولاد مخصوص( از خارج از 
کشور وارد می شود و بر مبنای اقتصاد مقاومتی و تلاش برای باروری توان داخل، بسترسازی 

برای دستیابی به توان فنی و تولید این مواد در داخل کشور شده است.
 در ادامه می خوانیم: براساس مصوبه اعطای تسهیلات رونق تولید دولت باید این تسهیلات 
در اختیار هفت هزار و ۵۰۰ واحد تولیدی قرار می گرفت اما تاکنون سه برابر تعهد دولت 
تسهیلات پرداخت شده است. امسال با احتساب واحدهای تولیدی در زمینه کشاورزی به 
۲۱ هزار و ۵۰۰ واحد تسهیلات رونق تولید پرداخت شده و روند اعطای تسهیلات ادامه دارد.

نعمت زاده، میزان پرداختی در قالب تسهیلات رونق تولید از در سال جاری ۱۵۰ هزار 
میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: تلاش می شود که این رقم به بیش از ۲۰۰ هزار میلیارد 
ریال افزایش یابد. امسال به طور میانگین شاهد رشد پنج درصدی صنعت در کشور بودیم و 
در برخی صنایع از جمله صنایع خودروسازی با رشد ۴۰ درصدی مواجه بودیم که متعاقبا 

صنایع وابسته به این صنعت نیز با رشد همراه خواهند شد. 
  ** اکتشاف ذخایر نفتی جدید

  بند چهاردهم ابلاغیه سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی در زمینه افزایش ذخایر 
راهبردی نفت وگاز کشور به منظور اثرگذاری در بازار جهانی نفت و گاز و تأکید بر حفظ و 

توسعه ظرفیت های تولید نفت و گاز، بویژه در میادین مشترک است. 

در همین زمینه روزنامه اعتماد گزارشی را با عنوان » پیمانه نفتی ایران پر تر شد« منتشر 
کرد. در این گزارش آمده است: 9 میدان گازی، چهار میدان نفتی و یک مخزن نفتی جدید 
که حجم ذخایر آن به ترتیب6۲.۵ تریلیون فوت مکعب 6.۵ میلیارد بشکه نفت است در 
دولت یازدهم کشف شد.در ادامه گزارش »سید صالح هندی« مدیر اکتشاف شرکت ملی 
نفت از کشف ۱۱ میدان گازی و ۱۰ میدان نفتی در برنامه پنج ساله پنجم خبر داد و گفت: 
علاوه بر این میدان ها دو مخزن گازی و دو مخزن نفتی جدید نیز کشف شده است. همچنین 
در مورد چهار میدان نفتی که قبلا کشف شده بودند باید گفت با حفر چاه های تحدیدی، 
افزایش حجم نفت و میعانات تجمیعی ۳۰ میلیارد بشکه درجا و ۴/7 میلیارد بشکه قابل 
استحصال، همچنین TCF ۱۲8 گاز درجا و 8۳/8 گاز قابل استحصال کشف شد. به طور کلی 

مجموع کشفیات حفر ۳7 حلقه چاه اکتشافی و تحدیدی بوده است.  
 **رونق گردشگری و اقتصاد مقاومتی 

بند سوم کلیات اقتصاد مقاومتی به محور قراردادن رشد بهره وری در اقتصاد با تقویت 
عوامل تولید، توانمندسازی نیروی کار، تقویتِ رقابت پذیری اقتصاد، ایجاد بستر رقابت بین 
مناطق و استان ها و به کارگیری ظرفیت و قابلیت های متنوع در جغرافیای مزیت های مناطق 
کشور پرداخته است. از این رو برخی براین باورند که توجه به صنعت گردشگری عامل مهم 
و اساسی تاثیر گذار در گشایش های اقتصادی و دستیابی به توسعه پایدار محسوب می شود. 
زیرا علاوه بر ایجاد زمینه های توسعه ای و تحقق اقتصاد مقاومتی باعث استقلال اقتصاد از 
نفت می شود. در این زمینه روزنامه »تفاهم«  در یادداشتی با عنوان »برنامه ششم توسعه برگ 
برنده گردشگری« نوشت: گردشگری مهم ترین پدیده اجتماعی با اثرات سیاسی، اقتصادی و 
فرهنگی است که بعد از انجام مطالعات و بررسی های گسترده صورت گرفته در دنیا توانست 
در قالب یک صنعت ظهور و بروز کند.در ادامه این یادداشت آمده است: در تدوین برنامه 
ششم توسعه برای رهایی از اقتصاد تک محصولی و رونق به وضع نابسامان آن توجه ویژه ای 
به میراث فرهنگی و گردشگری شد تا جایی که دستور مقام معظم رهبری مبنی بر ۵ برابر 

شدن میزان ورود گردشگران به کشور به طور خاصی در آن لحاظ شده است.
 ** توسعه صادرات  

یکی از مهمترین اهدافی که اقتصاد مقاومتی دنبال می کند توسعه صادرات کشور است. 
در همین ارتباط، روزنامه تجارت در گزارشی با عنوان »روزهای شیرین صنعت ایران در 
پسابرجام« به افزایش ۲۰ درصدی صادرات فرش و ۴6 درصدی محصولات معدنی پرداخت 
و نوشت: بررسی گزارش های منتشر شده از ابتدای سال جاری نشان می دهد که صادرات 
کشور طی این مدت رشد قابل توجهی را تجربه کرده است. در بخشی از گزارش آمده است: 
همزمان با اجرایی شدن برجام و برداشته شدن تحریم ها بسیاری از کشورها آمادگی خود را 
برای مبادلات تجاری با ایران اعلام کردند. گروه ها و هیات های مختلف اقتصادی طی یک 
سال گذشته بارها به ایران سفر کرده اند. در این میان مسئولان وزارت صنعت سیاست های 
جدید تجارت خارجی کشور را بارها مورد ارزیابی قرار داده و بررسی کرده اند. در این مدت 
صادرات گسترده ای در زمینه محصولات معدنی صورت گرفته و همچنین فرش دستباف 
نیز یکی از کالاهایی است که با افزایش صادرات نسبت به مدت مشابه سال گذشته مواجه 

شده است.
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ورزشی 44
آخرین وضعیت مرد پرتغالی

۳۳ روز نگران کننده و سفر کاری کی روش به قاره سبز
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران برای زیر نظر گرفتن برخی لژیونرهای 

اروپایی کشورمان هفته گذشته تهران را ترک کرد.
 موضوع ادامه همکاری کارلوس کی روش و تیم ملی فوتبال و البته 
نحوه این همکاری همچنان مورد بحث و ابهام قرار دارد و روز به روز با 
توجه به نزدیک شدن به رقابت های دور برگشت مقدماتی جام جهانی 
۲۰۱8 روسیه در منطقه آسیا به نگرانی های فوتبالدوستان ایرانی 

افزوده می شود.
کی روش بعد از اینکه بر سر برگزاری اردوی تیم ملی در امارات با 
همتای خود در باشگاه پرسپولیس با مشکل مواجه شد، رویه خود برای 
آماده سازی ملی پوشان را تغییر داده و همچنان اصرار دارد فقط طی 

روزهای فیفا اردوها را برگزار کند.
سرمربی پرتغالی بعد از بازگشت از امارات حدود دو هفته ای در 
تهران بود و چندین جلسه را نیز با مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال 
برگزار کرد، هرچند که به نظر نمی رسد طرفین بر سر نحوه آماده سازی 
تیم ملی برای برگزاری دیدار با قطر و چین که عید نوروز 96 برگزار 

می شود، به توافقاتی رسیده باشند.
در همین بین حتی صحبت هایی نیز از قطع همکاری کی روش 
با تیم ملی نیز شنیده شد و حتی برخی نیز پا را فراتر نهاده و زمان 
پایان این ارتباط را هم مشخص کردند. با این حال سرمربی پرتغالی 
بعد از جلسات پیاپی با مسئولان فدراسیون این بار تهران را به مقصد 
کشورش ترک کرد تا طی آن در چند روزی که در اروپا حضور 
دارد عملکرد لژیونرهای ایرانی را زیر نظر بگیرد؛ سفری که به ظاهر 
مرخصی بود اما برخی مسئولان بلند پایه فدراسیون اعتقاد دارند این 
بار کی روش برای امور کاری در ارتباط با تیم ملی راهی قاره سبز 

شده است.
عکسی که کی روش در فضای مجازی منتشر کرده و به نظر می رسد 
این مربی برای تماشای دیدار یاران جهانبخش در ورزشگاه حضور 

دارد کی روش در اولین گام پنجشنبه گذشته راهی هلند شد تا رقابت 
یاران جهانبخش در لیگ اروپا را زیر نظر بگیرد. این دیدار با شکست 
سنگین آلکمار مقابل لیون همراه شد، اما تک گل اروپایی علیرضا 
مقابل دیدگان سرمربی تیم ملی که در جایگاه ویژه نشسته بود به ثمر 
رسید. در ادامه کی روش با جهانبخش ملاقات کرده و بازی این بازیکن 

جوان ایرانی نیز مورد تحسین مرد پرتغالی قرار گرفت.

کی روش فعلا در هلند حضور دارد و این امکان وجود دارد که وی 
نیز در ورزشگاه حاضر شده و عملکرد یاران قوچان نژاد مقابل هیرنوین 

را نیز از نزدیک تماشا کند.
به گزارش فارس، از سوی دیگر سرمربی پرتغالی در حالی این روزها 
خارج از ایران به سر می برد که فقط ۳۳ روز دیگر تا دیدار با قطر 
فرصت باقی مانده و هنوز برنامه های این تیم برای آماده سازی این 

دیدار و همچنین بازی با چین مشخص نیست و حتی بعد از خبر 
قطع همکاری دستیاران ایرانی کی روش با تیم ملی، این موضوع نیز 
همچنان در هاله ای از ابهام قرار داشته و مشخص نیست این ماجرا نیز 

در حساس ترین برهه زمانی چه سرنوشتی خواهد داشت!
از راهروهای فدراسیون فوتبال در این خصوص خبر می رسد که 
قرار است طی هفته جاری جلسه ای بین اعضای دپارتمان تیم  ملی و 
مسئولان اجرایی این تیم با مدیران ارشد فدراسیون فوتبال برگزار شود 
تا برخی تصمیمات در رابطه با برنامه های آماده سازی تیم ملی فوتبال 

در شب عید گرفته شود.
اگر چه کی روش معتقد است باید فقط طی روزهای فیفا و این 
بار در غیاب بازیکنان پرسپولیس به کار ادامه داد، اما اگر تاج موافقت 
کی روش را جلب کرده باشد و چنانچه ذهنیت های منفی و کدورت ها 
از ذهن این مربی کنار رفته باشد، این جلسه در راستای تعامل دوباره 
با باشگاه ها و تدوین برنامه های اردوی شب عید برای تیم ملی برگزار 
می شود تا حدود یک ماه به آغاز در برگشت مقدماتی جام جهانی 
۲۰۱8 روسیه در منطقه آسیا، فدراسیون فوتبال عیدی خود را این 

چنین به تیم ملی و فوتبالدوستان داده باشد.
اگر به کی روش باشد تیم ملی باید در تاریخ ۳۰ اسفند امسال کار 
خود را برای دیدار با قطر آغاز کند که این چنین برنامه اولیه او نیز هرگز 
اجرا نخواهد شد، اما در صورتی که فدراسیون فوتبال بخواهد دوباره 
برنامه های قبلی تیم ملی که به باشگاه ها نیز همین برنامه ابلاغ شده 
بود را اجرا کند، از ۲۲ اسفند اردوی آماده سازی تیم ملی در یکی از دو 

کشور امارات یا ارمنستان آغاز خواهد شد.
ادامه  تا مشخص شود سرنوشت  باید صبر کرد  در هر صورت 
همکاری کی روش با تیم ملی و همچنین برنامه های آماده سازی تیم 
تحت هدایت او که در آستانه صعود به دومین جام جهانی پیاپی قرار 

دارد به کجا خواهد انجامید.

درگیری خونین در لیگ دسته 2 فوتبال ایران 

دیدار حساس دو تیم قشقایی شیراز و زاگرس یاسوج به علت درگیری نیمه تمام 
ماند.

 این بازی که عصر جمعه از هفته بیست و چهارم لیگ دسته دوم کشور در ورزشگاه 
شهید دستغیب شیراز و در یک هوای بارانی برگزار شد، در دقیقه ۳۰ در حالی که هر 

دو تیم بدون گل مساوی بودند، متوقف شد.
جنجال از آنجا آغاز شد که دروازه بان زاگرس یاسوج نسبت به سنگ اندازی 
تماشاگران قشقایی اعتراض داشت و این جنجال رفته رفته به نیمکت ها کشیده شد 

تا تیم یاسوجی زمین مسابقه را ترک کند.
تیم زاگرس یاسوج نیز حاضر به ادامه مسابقه نشد تا حساس ترین بازی این هفته که 

تا حدودی تیم های سقوط کننده را مشخص می کرد، نیمه تمام بماند.
"حمید کرمی"، سرمربی تیم فوتبال زاگرس یاسوج در خصوص اتفاقات بازی این 
تیم مقابل قشقایی شیراز به ایسنا گفت: قبل از شروع بازی به محض اینکه وارد 
ورزشگاه شدیم تماشاگران تیم قشقایی با چوب، سنگ و شمشیر وارد رختکن ما 
شدند، چند نفر از بازیکنان و عوامل تیم ما را کتک زدند و باعث رعب و وحشت ما 

شدند.
وی با بیان اینکه این درگیری ها از پیش تعیین شده بود تا بتوانند با این کار سه 
امتیاز بازی را از ما بگیرند، افزود: با وساطت رئیس هیئت فوتبال استان فارس و 
مدیرعامل تیم قشقایی و عذرخواهی از ما و بازیکنان تیم زاگرس و برقراری امنیت با 

حضور نیروهای بیشتر نیروی انتظامی حاضر شدیم بازی کنیم. 
کرمی با اشاره به اینکه حدود ۳۰ دقیقه زیر باران سنگ بودیم، بیان کرد: بعد از ۳۰ 
دقیقه که از شروع بازی گذشته بود تماشاگران تیم قشقایی با تیر و کمان دروازه بان 
مار زخمی کردند که داور این دیدار بازی را برای مداوای او متوقف کرد که در همین 

حین تماشاگران میزبان به سمت بازیکنان و کادر فنی تیم زاگرس حمله ور شدند.
سرمربی تیم فوتبال زاگرس یاسوج خاطرنشان کرد: خودم و چهار نفر از بازیکنان 
تیم ما با سنگ توسط تماشاگران تیم قشقایی زخمی شدند و مربی تیم قشقایی را 
که برای جلوگیری از زخمی کردن بازیکنان تیم زاگرس از سوی تماشاگران تلاش 

می کرد، نیز زخمی کردند.
کرمی تصریح کرد: بعد از دیدن این وضعیت ناامن داور به سرعت به سمت رختکن 
رفت و ما نیز به خاطر حفظ جان خودمان بعد از رفتن داور به سمت رختکن مان 

رفتیم.
وی با بیان اینکه این درگیری حدود ۳۰ دقیقه ادامه داشت، اضافه کرد: با توجه به 
حساسیتی که این دیدار داشت حضور نیروی انتظامی در ابتدای بازی کم رنگ بود 
که باید عوامل اجرایی وضعیت بازی را به نیروی انتظامی اطلاع می دادند تا با حضور 

نیروی بیشتر بهتر مدیریت می شد.
به گزارش ایسنا، بدین ترتیب نتیجه این دیدار ناتمام را کمیته انضباطی باید تعیین 
کند. بازی رفت دو تیم در یاسوج کم حاشیه بود و با نتیجه یک بر صفر به سود تیم 

زاگرس به پایان رسیده بود.

از رفتار دوستانه ایرانی ها لذت بردم

آنجلو: بانوان اسلامی باید بتوانند
 والیبال ساحلی بازی کنند

رئیس سازمان والیبال ساحلی فدراسیون جهانی گفت: کیش می تواند پایگاهی 
برای والیبال ساحلی ایران باشد.

آنجلو درمورد برگزاری مسابقات تور جهانی والیبال ساحلی در جزیره کیش اظهار 
داشت: امسال سطح کیفی بالاتر بود و جوایز هم بیشتر شد و به همین دلیل حساسیت 
ها هم بالا بود. درست است که رقابت های امسال به ۳ ستاره ارتقا پیدا کرده بود، اما 
این موضوع به صورت مستقیم ربطی به سطح کیفی بازی ها ندارد. 6 تیم المپیکی 

داشتیم و خیلی از تیم های ساحلی دیگر هم علاقمند بودند به ایران سفر کنند.
وی ادامه داد: خوشحالم که برای اولین بار به ایران آمده ام. در این مدت از آب و 
هوایی که نسبت به تصوراتم متفاوت بود و از رفتار دوستانه ایرانی ها لذت بردم. دریای 
زیبا و هوای کیش برای برگزاری مسابقات والیبال ساحلی خیلی خوب بود هرچند که 

باران هم بارید، اما در مجموع برای ما خیلی خوب و قابل قبول بود.
رئیس سازمان والیبال ساحلی فدراسیون جهانی خاطرنشان کرد: غذا، هتل و سطح 
مسابقات خیلی خوب بود و همه چیز به خوبی پیش رفت و در مجموع نظرم نسبت 
به میزبانی ایران مثبت است. تمام بازیکنان و مربیان در این زمان  نظر مثبت خود را 
در این خصوص به من اعلام کرده اند. سال گذشته که ساحلی بازان می خواستند به 
کیش بیایند اطلاعات کافی نداشتند، اما پس از حضور در ایران ابراز رضایت کردند و 
این موضوع را هم با ما گفتند. ما هم به همین دلیل تصمیم گرفتیم امسال هم میزبانی 

را به ایران بدهیم.
آنجلو درخصوص کیفیت والیبال ساحلی ایران عنوان کرد: در این خصوص خیلی 
صحبت کردیم، اما باید تاکید کنم که کیش می تواند پایگاهی برای والیبال ساحلی 
ایران باشد و این پتانسیل را دارد. ایران فقط نیاز دارد که نفرات زیادی به والیبال بازی 
کردن در ساحل علاقمند شوند. تیم های ایرانی با وجود اینکه حذف شدند، اما رقابت 
نزدیکی با تیم های قدرتمند داشتند. فکر می کنم عملکرد والیبال ساحلی ایران هر 

سال پیشرفت می کند و این میزبانی ها قطعاً روی آن تاثیر می گذارد.
وی افزود: والیبال سالنی در ایران محبوبیت بیشتری دارد و دلیلش این است که 
این رشته قدمت بیشتری دارد. فدراسیون والیبال ایران روندی که در بخش سالنی 
در پیش گرفته، باید در ساحلی هم اجرا کند. به نظر من والیبال ساحلی ایران نیاز به 
مربیان باتجربه بیشتری دارد. من توصیه می کنم مربیان خارجی خوبی را به ایران 
بیاورند. حتی خودم هم چند مربی را پیشنهاد دادم. بازیکنان ایران خوب بازی می 
کنند، اما هنوز اعتماد به نفس پیروزی ندارند. اگر در والیبال سالنی تیمی در مدت 
6-7 به موفقیت های جهانی برسد، در والیبال ساحلی در مدت ۳-۴ سال می تواند به 
این جایگاه برسد. مربیان خارجی که به ایران می آیند باید تجریه و دانش خود را به 

مربیان ایرانی هم انتقال بدهند.
رئیس سازمان ساحلی فدراسیون جهانی درمورد بحث حضور بانوان در محل 
برگزاری مسابقات خاطرنشان کرد: در ابتدا باید بگویم همسر خودم مسلمان و والیبالی 
است به همین دلیل شرایط را درک می کنم. بانوان ایرانی قرار بود در محل مسابقات 
حضور داشته باشند که با هماهنگی حل شد. ما پیگیر این موضوع هستیم تا برای لیگ 

جهانی اتفاقات اینگونه رخ ندهد.
آنجلو گفت: ما با ماموران حراست صحبت کردیم و دلایل عدم حضور بانوان را 
پرسیدیم. روز اول مشکلاتی وجود داشت که خیلی زود حل شد و دلیلش هم عدم 
هماهنگی بین برخی ارگان ها بود. سال گذشته بانوان برای حضور در محل برگزاری 
مسابقات آی دی کارت می گرفتند، اما امسال جایگاه خاصی دارند و بدون دریافت آی 

دی کارت وارد زمین مسابقات می شوند.
وی اظهار داشت: ما اعتقاد داریم که خانواده ها باید برای دیدن مسابقات به زمین 
ها و سالن ها بیایند، اما به موازین احترام می گذاریم. ماموران حراست و ... هم باید 
در جریان امور قرار بگیرند و برخی سخت گیری ها به همین دلیل وجود داشت که 
خوشبختانه خیلی زود حل شد. امیدواریم که تمام خانواده ها این فرصت را داشته 
باشند که والیبال را نگاه کنند و این هدف ما است که نشان دهیم والیبال یک ورزش 

خانوادگی است.
رئیس سازمان والیبال ساحلی فدراسیون جهانی عنوان کرد: اقدامات خوبی در 
بخش ساحلی برای حضور بانوان انجام شد که امیدوارم در بخش سالنی هم شرایط 
اینگونه باشد؛ چراکه این موضوع خیلی برای ما مهم است. نکته مثبت فدراسیون 
والیبال ایران این است که همیشه به حرف های ما گوش می دهد و خواسته ها ما 

را برآورده می کند.
آنجلو گفت: در تلاش هستیم لباس مناسبی برای بانوان اسلامی طراحی کنیم تا 
بتوانند در مسابقات بین المللی حاضر شوند. قرار بود این مسابقات در دو بخش آقایان 
و بانوان برگزار شود. اگر ما والیبال ساحلی بانوان را در ایران برگزار نکردیم دلیلش 
این نیست که به بانوان بی احترامی کرده ایم، بلکه دلیلش این است که به قوانین و 
فرهنگ ایران احترام گذاشته ایم و به همین دلیل به دنبال طراحی لباس مخصوص 
برای آنها هستیم. هدف ما این است بانوان اسلامی هم بتوانند والیبال ساحلی بازی 

و هم تماشا کنند.

برانکو: الهلال سخت ترین حریف ما است
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس می گوید اگر طارمی را در دیدار مقابل الهلال در 

اختیار داشته باشد پس از ۱۳ هفته همه بازیکنانش را در اختیار دارد.
برانکو ایوانکوویچ پس از تمرین روز شنبه این تیم درباره برنامه ۱۰ روزه تیمش 
برای لیگ قهرمانان آسیا، اظهار کرد: کار اصلی ما تمرکز روی دو بازی آسیایی 
است، چون در این برهه زمانی دوره فشرده ای برای هر چهار نماینده ایران شروع 
شده است. این یک موفقیت بزرگ است که ایران چهار نماینده در لیگ قهرمانان 
آسیا دارد. ما و همه دوستدارن فوتبال دلشان می خواهد که این چهار نماینده به 

موفقیت برسند.
او در پاسخ به این پرسش که آیا طارمی می تواند در بازی مقابل الهلال سرخپوشان 
را همراهی کند، گفت : اگر طارمی بتواند در این دیدار بازی کند پس از ۱۳ هفته  ما 

تمام بازیکنان مان را در اختیار داریم که ان شاء الله این اتفاق بیافتد.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس درباره سخت ترین حریفش در لیگ قهرمانان آسیا، 
خاطرنشان کرد: گروه ما، سخت ترین گروه است ولی الهلال سخت ترین حریف ما در 
این مرحله است که قهرمان آسیا و از تیم های خوب چند سال اخیر آسیا بوده است. 
الریان نیز قهرمان کشور قطر است و الوحده در کنار العین قوی ترین تیم اماراتی است. 

در نتیجه  گروه سختی داریم و باید تمام تلاشمان را انجام دهیم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس درباره نقطه ضعف حریفان آسیایی اش، بیان  کرد: 
در مورد نقطه ضعف آنها صحبتی نمی کنم. الهلال در لیگ و آسیا با قاطعیت قهرمان 
شده و سال ها است که قهرمانی های زیادی را تجربه می کند و تیم خوبی دارند و کار 
ما جلوی آنها سخت خواهد بود. الهلال تیمی است که علاوه بر بازیکنان اصلی حتی 

نیمکت نشینانش نیز ملی پوش هستند.
وی درباره بازیکنان نیمکت نشین تیمش، گفت : ما در چند بازی اخیر با مشکلاتی 
همچون محرومیت و مصدومیت روبرو بودیم و نمی توانستیم از تمام بازیکنان مان 
استفاده کنیم. طبیعی است که هر تیمی که بخواهد نتیجه  مطلوبی بگیرد باید به 
اندازه کافی نیمکت خوبی داشته باشد. در حال  حاضر تمام بازیکنان خود را در اختیار 
داریم که تمام آنها سلامت هستند. مقابل سپاهان نشان دادیم علی رغم نبود چند 

بازیکن می توانیم موفق شویم و همچنین ما به جوانان مان اعتقاد داریم.
برانکو درباره تاخیرش در تمرین امروز پرسپولیس نیز گفت : پیش از آمدن به تمرین 
به باشگاه رفتم و جلسه ای را با طاهری درباره مسائل آسیا، مسائل جاری باشگاه و 
برنامه های که در آینده داریم برگزار کردم. جمعه به دلیل بسته بودن باشگاه نتوانستم 

با طاهری جلسه برگزار کنم و امروز این کار را انجام دادم.
سرمربی پرسپولیس در پایان درباره نبردن تعدادی از بازیکنان جوان تیمش به 
همراه این تیم برای دیدار با الهلال نیز گفت : قرار شد تعدادی از بازیکنان جوان ما را 

با خود به این سفر نبریم و آنها در دوبی به ما  اضافه شوند.

بازگشت عالیشاه و نوراللهی به تمرینات تراکتور
دو بازیکن سرباز تیم تراکتورسازی به تمرینات این تیم برمی گردند.

 امید عالیشاه و احمد نوراللهی این روزها در بلاتکلیفی بسر می برند. این دو بازیکن 
که به دلیل محرومیت تراکتورسازی از نقل و انتقالات نتوانستند برای این تیم به 

میدان بروند، شرایط نامشخصی دارند.
آنها چون سرباز تراکتورسازی هستند و در این فصل پیراهن دو تیم را برتن کرده 
اند، نمی توانند به تیم دیگری بروند و بر این اساس حداقل تا پایان فصل باید بیرون 

بنشینند . 
 از سوی دیگر این دو بازیکن در حال سپری کردن خدمت سربازی شان هستند که 
به این دلیل و برای اینکه شرایط بدنی شان تغییر نکند، در روزهای آینده به تمرینات 
تراکتورسازی برمی گردند. این دو بازیکن قرار است فقط کنار تیم تمرین کنند تا در 

پایان فصل جاری لیگ برتر تکلیف شان روشن شود.

اسماعیلی مشکلی برای بازی الاهلی ندارد
هافبک استقلال که در بازی با ذوب آهن به دلیل مصدومیت زمین بازی را ترک 

کرده بود، مشکلی برای همراهی تیمش در بازی با الاهلی نخواهد داشت.
اسماعیلی بعد از معاینه پزشکان استقلال مشخص شد که هیچ مشکلی ندارد و 
بنابراین امروز همراه هم تیمی هایش به امارات می رود و خود را برای بازی الاهلی در 

دور اول مرحله گروهی بازی های لیگ قهرمانان آسیا آماده خواهد کرد.
اسماعیلی در ۲ بازی گذشته استقلال نمایش فوق العاده ای در ترکیب استقلال 
داشته و در بازی با الاهلی هم یکی از امیدهای اصلی منصوریان در کارهای تهاجمی 

این تیم محسوب می شود.

مهار آساموئا چیان

سومین ماموریت بزرگ نورافکن
هافبک جوان استقلال روز سه شنبه باید سومین ماموریت بزرگ خود را پشت سر 

بگذارد و باید دید در مهار کاپیتان تیم ملی غنا تا چه حد موفق خواهد بود.
امید نورافکن در بازی با السد مامور مهار ژاوی بود و در بازی با پرسپولیس هم باید 
مانع طراحی حملات از سوی سروش رفیعی می شد که در هر ۲ مورد هم موفق بود 
اما او روز دوشنبه باید بتواند در بازی با الاهلی امارات آساموئا چیان را از کار بیندازد 
که اگر در این امر موفق باشد می تواند تیمش را امیدوار به موفقیت در اولین بازی در 

لیگ قهرمانان آسیا کند. 
اگر دوشنبه روز خوب نورافکن باشد، امید ابراهیمی می تواند آزادانه تر در حملات 
استقلال شرکت کند و بنابراین شانس موفقیت این تیم برابر الاهلی بسیار بالا 

می رود.

پدیده پرسپولیس در سودای درخشش در آسیا
صادق محرمی که در جدال بزرگ مدافعان راست این تیم در فصل جدید، موفق 

شده جایگاه ثابتی برای خود کسب کند، اکنون در سودای درخشش در آسیاست.
صادق محرمی که پیش از این شانس کمی در حضور رامین رضاییان و حسین 
ماهینی برای حضور در ترکیب اصلی این تیم در سمت راست دفاعی برای خود قائل 
می شد، در نهایت توانست از شانس بزرگ خود سود ببرد و جایگاه ثابتی به خود 
اختصاص دهد. او اکنون به عنوان پدیده جدید پرسپولیس که توانسته عملکرد مثبتی 
در دیدارهای اخیر از خود به جا بگذارد به دنبال تداوم این درخشش در لیگ قهرمانان 
آسیاست؛ جایی که او باید مقابل ستاره های الهلال نشان دهد اعتماد برانکو ایوانکوویچ 

به او بی جهت نبوده است.

 هر سه پنالتی باید از نو زده می شد

خسروی: داوران حرف هیات دولت را هم گوش نمی کنند

بدهی تبریزی ها بیش از یک میلیون و ۱۰۰ هزار دلار

جزییات جدید پرونده تراکتورسازی

کارشناس داوری فوتبال ایران می گوید در صورتی که 
بازیکنان فوتبال در ایران از بسیاری از قوانین داوری اطلاع 
داشته باشند می توانند تصمیماتی بگیرند که به سود 
تیم شان است.  علی خسروی که به کارشناسی داوری 
بازی های هفته بیست و دوم لیگ برتر پرداخت، وی در 
کارشناسی داوری بازی تیم های پرسپولیس و سپاهان، 
هر سه پنالتی بازی را صحیح دانست و در این رابطه نکات 

جالبی را بیان کرد. 
باید سپاهانی ها را آرام می کردم 

در جریان بازی تیم های پرسپولیس و سپاهان اتفاقاتی 
افتاد که احساس کردم ممکن است هر دو تیم را وارد 
حاشیه کند وبا کارشناسی خودم خواستم به این باشگاه و 
علی الخصوص سپاهانی ها آرامش بدهم، بهرحال باید قبول 
کنیم باشگاه های سپاهان و ذوب آهن، در قیاس با سایر 
باشگاه ها، اولین باشگاه هایی بودند که بعد از انقلاب در 
ورزشگاه خانگی بازی می کردند و سازمان یافته در رقابت 
ها حاضر می شدند. پس از آن کارشناسی هم از واکنش 
هواداران سپاهان در صفحات اجتماعی فهمیدم اثرگذار بوده 

و پیام تشکر بسیاری به من رسید. 

پنالتی تیم ها می تواند سوخت شود
مجموعه سپاهان، کسی به نام مهدی اخوان را در مجموعه 
خود دارد، او سابقه درخشان زیادی دارد و دو بار هم دربی 
را سوت زده است، سپاهانی ها باید از آقای اخوان با تجربه 
فراوانی که دارد بخواهند هر هفته بازی های این تیم را آنالیز 
کند. لازم اینجا نکته جالبی را بگویم که تمام تیم های لیگ 
برتر به آن دقت نمی کنند، در صورتی که مهدی طارمی 
وارد پنالتی باکس)محوطه جریمه( شد اگر سپاهانی ها ورود 
نمی کردند داور می توانست آن ضربه پنالتی را از پرسپولیس 

بگیرد و یک ضربه آزاد غیر مستقیم به آنها می داد. 
اثرات کارشناسی داوری را در استقلالی ها ببینید

حرف من این است اگر بازیکنان تیم های مختلف قوانین 
را بدانند می توانند بهتر عمل کنند، هر سه پنالتی روز 
گذشته باید تکرار می شد، اگر بازیکنان بدانند در حین 
زدن ضربه پنالتی نباید وارد محوطه جریمه شوند، حریف 
هم وارد نمی شود چون در این صورت آن پنالتی از حریف 
گرفته می شود و یک ضربه آزاد غیرمستقیم داده می شود. 
پیش از بازی استقلال با السد، با هماهنگی فدراسیون 
فوتبال، بنده به اردوی این تیم رفتم و آخرین قوانین را 
گوشزد کردم اکنون می بینیم در بازی های این تیم کاملا 
مشخص است. در بازی برابر السد، پرسپولیس و ذوب آهن 
بازیکنان این تیم حواسشان به تکل زدن ها و پرخاش به 

داور بود. 
 تیم ها باید با نظارت فدراسیون، مشاور داوری 

داشته باشند
اصلا چه ایرادی دارد تیم ها با نظارت فدراسیون فوتبال 
مشاور داوری داشته باشند، خیلی از داورهای بازنشسته و 
باعلم ما هستند که تمایلی به نظارت و یا آموزش ندارند، 
آنها می توانند این کار را انجام دهند، اکنون افرادی مانند 
اسماعیل صفیری و ایرج نظری که از ناظران بین المللی 
داوری ایران هستند که در شاهین شهر اصفهان زندگی 
می کنند، می توانند به تیم های این شهر کمک کنند. 
تیم ها می توانند به استخدام مشاور قانونی داوری با نظارت 
فدراسیون فوتبال اقدام کنند تا بدین ترتیب دانش داوری 

بازیکنان را بالا ببرند. 
برای پنالتی ها، اخراج درست نبود

هم پرسپولیسی ها و هم سپاهانی ها معتقد بودند در 

حین صورت گرفتن پنالتی بازیکنان حریف باید اخراج می 
شدند اما باید بگویم در قوانین جدید آمده است در این 
حرکات باید به اعلام همین خطا اکتفا شود. قانون می گوید 
وقتی چالش بر سر توپ است و بی احتیاطی صورت می 
گیرد، جواب این بی احتیاطی باید با اعلام خطا و نهایتا 
یک کارت زرد داده شود، شدت حرکت طارمی و محمدی 
آنقدر زیاد بود که کوچکترین برخوردی باعث سرنگونی 

شان می شد. 
پانزده ناظر بین المللی نظر دادند

از ساعت 7 غروب پنجشنبه تا ۵ صبح جمعه پانزده ناظر 
بین المللی داوری که به فدراسیون فوتبال کمک می دهند 
با یکدیگر بحث کردند و در پایان تصمیمات داور را در بازی 
پرسپولیس برابر سپاهان درست می دانستند، به غیر از عدم 

اعلام زدن ضربه مجدد پنالتی ها. 
داوران به حرف هیات دولت هم گوش نمی دهند

تا سال پیش می گفتند فدراسیون می خواهد اصفهانی 
ها قهرمان شوند، امسال می گویند پرسپولیس و احتمالا 
سال آینده نوبت استقلال است، اما همینجا اعلام می کنم 
جامعه داوری کشور به حریف هیات دولت هم گوش نمی 
دهند چه برسد به این که بخواهند سفرش پذیر باشند برای 
قهرمانی یک تیم خاص. در ۳۵ سال گذشته از هیچ نهادی، 
هیچ توصیه ای به من در رابطه با بازی های مختلف نشده 
بود و مطمئن باشید اگر بود حتما آن را گزارش می کردم. 
مسئولین داوری باید تدبیری برای خروج از زمین 

بیند یشند
متاسفانه اخیرا سنت نادرستی در فوتبال ما مد شده 
است و آن هم اینکه به محض اعلام ضربه پنالتی به سود 
حریف، مربیان و برخی بازیکنان جنجال به پا می کنند 
و متاسفانه این جو سازی ها نیز در حال نتیجه دادن 
است، فکر می کنم دپارتمان داوری و کمیته داوران باید 
یک نشست اضطراری داشته باشند تا در این باره تصمیم 
گیری کنند. در غیر اینصورت این موضوع روز به روز به تیم 
های بیشتری سرایت پیدا می کند. در گذشته ما در برابر 
بازیکنانی داوری می کردیم مانند انصاریان، هاشمی نسب، 
فکری، بصیرت و ... که سرشان را جلوی توپ می گذاشتند 
اما در برابر سوت های ما اعتراضی نداشتند، اکنون بازیکن 
به راحتی با دست و آرنج به تخت سینه داور ضربه می زند.

مشاور حقوقی باشگاه تراکتورسازی به طور کامل جزییاتی از آخرین پرونده های مربوط 
به شکایت خارجی ها از این باشگاه را بیان کرد؛ جزییاتی که پاسخی مهم به شایعاتی است 

که ظرف روزهای گذشته در رسانه ها مطرح شده است.
باشگاه تراکتورسازی بعد از محرومیتی که فدراسیون جهانی فوتبال درباره ممنوعیت این 

تیم از نقل و انتقالات در نظر گرفت، حواشی زیادی را تجربه کرده است.
با وجود ممنوعیت استفاده از امید عالیشاه، احمد نوراللهی، هاشم بیگ زاده و سجاد 
شهباززاده، تراکتورسازی از نظر فنی با مشکلات متعددی مواجه شده و از سوی دیگر 
شنیده ها درباره پرونده های شکایت بازیکنان خارجی سابق یکی پس از دیگری رو می شود 
و شائبه هایی درباره خطر سقوط به دسته پایین تر و یا کسر امتیاز از تراکتور نیز در برخی 

رسانه ها مطرح شده است.
برای پیگیری جزییات پرونده های انضباطی تراکتورسازی، آرش نجفی، مشاور حقوقی 
این باشگاه توضیحاتی را به خبرنگار "ورزش سه" ارائه کرد که صحبت های وی در ادامه 

آمده است.
محرومیت تراکتور ربطی به طلب حمزه یونس نداشت!

خیلی ها بر این باورند که محرومیت باشگاه تراکتورسازی از دو پنجره نقل و انتقالاتی  
به خاطر پرداخت نشدن مطالبات حمزه یونس است اما در حقیقت ربطی به این ماجرا 
 DRC ندارد. این محرومیت حتی توسط کمیته انضباطی فیفا در نظر گرفته نشده و
آن را بر ما تحمیل کرده است. دلیلش هم تعداد زیاد شکایت ها و فسخ قراردادها در 

یک برهه زمانی خاص است. 
وقتی که پرونده شکایت ژائو ویلا، دیتمار بیکای، یان رمزی و حمزه یونس روی میز 
تامسون رییس DRC قرار گرفته او بابت این شکایت های همزمان ترجیح داده که 
مجازاتی بیشتر را در نظر بگیرد و این مجازات هیچ ارتباطی به پرونده های شکایت 
ندارد. فقط به دلیل تعدد فسخ قراردادها در مدت زمانی اندک)فصل پانزدهم لیگ برتر( 

باشگاه تراکتورسازی به عنوان اولین باشگاه ایرانی در طول تاریخ مجازات شد.
8 امتیاز کسر نمی شود

تکلیف کسر 8 امتیاز از تراکتورسازی به خاطر آن ۴ مسابقه ای که بازیکنان جدید 
به میدان رفته اند، مشخص است. ما در این پرونده حتی به صورت داوطلبانه از فیفا 
استعلام گرفتیم و آنها همه چیز را به نظر فدراسیون ایران موکول کردند. کمیته انضباطی 
فدراسیون ایران نیز رسما اعلام کرد چون تیم های حریف ما دو ساعت بعد از بازی اعتراض 

خود را انجام ندادند، نتایج تغییری نمی کند.
جزییات توافق با ژائو ویلا و تونی اولیویرا

سنگین ترین پرونده مالی تراکتورسازی در فیفا شکایت ژائو ویلای پرتغالی است؛ او که 
طلبی در حدود ۵77 هزار دلار از تراکتورسازی دارد، از ما شکایت کرده و ما نیز در اولین 
اقدام با خودش و مدیربرنامه هایش توافق انجام دادیم. بر این اساس مبلغ ۲9۲ هزار دلار 
به ویلا پرداخت شده و بقیه اش نیز به صورت اقساط به او پرداخت می شود. این موضوع 
حتی به صورت رسمی به فیفا نیز ابلاغ شده است. در ماجرای تونی اولیویرا نیز شرایط 
اینگونه بود. او 6۳ هزار و ۵۰۰ یورو از ما طلبکار بود که نیمی از مبلغ را پرداخت کردیم و 

مابقی به صورت اقساطی انجام خواهد شد.
ماجرای جریمه 20 هزار فرانکی

اینکه گفته می شود جریمه ۲۰ هزار فرانکی برای تراکتور در نظر گرفته شده نشر اکاذیب 
است. ما با ژائو ویلا توافق کردیم اما مدت زمانی لازم بود تا پول او آماده شود و در این زمان 

فیفا ما را جریمه کرد.
 روال کار این است که وقتی اولین قسط پرداخت شود، می توانیم طلب بخشش این 
جریمه را کنیم و این مساله حل می شود. الان مدیربرنامه های ژائو ویلا توافق نامه را به 

اطلاع فیفا رسانده و ما نیز این مساله را ابلاغ کردیم.

حمزه یونس و شایعه کسر 6 امتیاز
من بالاتر به این خاطر گفتم که محرومیت از نقل و انتقالات ربطی به شکایت حمزه 
یونس نداشت که درباره شایعه کسر 6 امتیاز حرف بزنم. حمزه یونس به طور کلی ۲۲۰ 
هزار دلار از تراکتورسازی طلب دارد که در حال توافق با او هستیم تا به صورت اقساطی 
پولش را بدهیم. جالب است بدانید که پرونده حمزه یونس هنوز به کمیته انضباطی فیفا 
نرفته و تمام مسائلی که درباره کسر 6 امتیاز به خاطر پرداخت نشدن پول حمزه یونس 
مطرح می شود، نشر اکاذیب است. هواداران تراکتورسازی خیالشان از این بابت راحت باشد.

داستان شکایت بیکای و رمزی
دیتمار بیکای و یان رمزی هرکدام حدود ۱۰۰ هزار دلار از ما طلبکار هستند. علاوه بر 
حمزه یونس، بیکای و رمزی مهم ترین پرونده ها در مقطع کنونی هستند. در حال مذاکره 
با این دو بازیکن هستیم تا مشکل را حل کنیم اما یک مساله مهم وجود دارد. اینکه بیکای 
و رمزی بازی های زیادی برای تراکتور انجام ندادند و تاثیر آنچنانی هم نداشتند. فقط به 
خاطر بی تدبیری مدیران سابق آنها فسخ کردند و حالا کار به اینجا رسیده است. درباره این 
دو بازیکن هم باید بگویم به توافق نزدیک هستیم و پرونده آنها نیز هنوز به کمیته انضباطی 
نرفته است. باید تا قبل از اینکه پرونده به کمیته انضباطی فیفا برود، توافق کنیم و این دو 

پرونده نیز ختم به خیر شود.
طلب فلاویو پرداخت شد

شنیدم که برخی رسانه ها از باز بودن پرونده فلاویو لوپز خبر داده بودند اما باید بگویم این 
پرونده با پرداخت کل طلب لوپز مختومه شده و هیچ شکایتی از این بازیکن پرتغالی وجود 

دارد. او ۱۰۵ هزار دلار طلب داشت که کل مبلغ را پرداخت کردیم.
آگوستو سزار و کاردوسو هم هستند

دوبازیکن برزیلی سال گذشته تراکتورسازی نیز بابت مطالبات خود به فیفا شکایت 
کرده اند اما این پرونده ها هنوز به جایی نرسیده که بخواهیم از آنها دفاع کنیم. ما می توانیم 
پرونده شکایت سزار و کاردوسو را به تاخیر بیندازیم و در سال های آینده به این مساله 

رسیدگی کنیم.
بدهی بالغ بر یک میلیون و صدهزار دلار

با بررسی اظهارات مشاور حقوقی تراکتورسازی به این نتیجه می رسیم که این باشگاه 
7 پرونده انضباطی در فیفا دارد که امیدوار است این پرونده ها هرچه سریع تر مختومه 
شود تا هیچ خطری باشگاه را تهدید نکند. رقمی که تراکتوری ها برای مختومه شدن این 
پرونده ها باید پرداخت کنند، چیزی در حدود یک میلیون و ۱۰۰ هزار دلار است که این 
مبلغ بدون خسارت هایی محاسبه شده که فیفا برای تراکتورسازی در نظر می گیرد. نکته 
مهم این است که اگر به اظهارات مشاور حقوقی تراکتورسازی استناد کنیم، فعلا خطر 
جدیدی مانند سقوط به دسته پایین تر و یا کسر امتیاز این باشگاه را تهدید نمی کند. با این 

حال باید دید در روزهای آینده چه اتفاقاتی پیرامون این باشگاه رخ می دهد.
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5 علمی و سلامت 

چگونه مغز را برای توقف نگرانی تمرین دهیم؟ 

هنگامی که مغز خود را برای توقف نگرانی تمرین 
می دهید، تکنیک نوشتن یکی از ارزشمندترین گزینه 

ها محسوب می شود.
مطرح  انسان  روان  سلامت  موضوع  که  هنگامی 
می شود، نگرانی همانند یک عنصر زیان آور است. برخی 
نگرانی را یک عادت بد در نظر می گیرند که با تمرین 
می توان آن را از بین برد. برخی فکر می کنند نگرانی 
ممکن است به ما در یادگیری از تجربیات گذشته و آماده 
شدن برای نمونه های جدید کمک کند. چه خوب یا 
بد، نگرانی از طریق تمرکز بر آینده نامشخص که توانایی 

کنترل آن را نداریم، مغز ما را اشغال می کند. 
 به گزارش عصر ایران به نقل از "پاور آو پازیتیویتی"، 
گفته شده است که افسردگی تمرکز بر رویدادهای 
گذشته است، که آرزو می کنید می توانستید آنها را 
تغییر دهید، و نگرانی تمرکز بر رویدادهای آینده است 
که کنترلی بر آنها ندارید. همچنین، درباره نگرانی می 
توان گفت شما تنها فکر می کنید که کنترلی بر آینده 
ندارید در شرایطی که می توانید به واقع اقدام هایی را مد 
نظر قرار دهید که به آماده شدن برای هر آنچه درباره آن 
نگران هستید، کمک می کنند. در ادامه با برخی روش 
ها که می توانند به مغز شما در جلوگیری و توقف نگرانی 

کمک کنند، بیشتر آشنا می شویم. 
با نوشتن مغز را از نگرانی دور کنید 

هنگامی که مغز خود را برای توقف نگرانی تمرین 
می دهید، تکنیک نوشتن یکی از ارزشمندترین گزینه 
ها محسوب می شود. اگر در تمام طول شب مغز شما 
درباره موضوعی فکر می کند و شما را بیدار نگه می 

دارد، آن را روی کاغذ یا به صورت الکترونیک در گوشی 
همراه یا تبلت خود بنویسید. این کار به مغز اجازه نفس 
کشیدن می دهد و دیگر نیازی نیست برای به خاطر 

سپردن جزئیات انرژی مصرف کنید. 
برای این که توجه مغز را به سوی یک موضوع جلب 
کنید، نوشتن یکی از بهترین گزینه ها است زیرا به مغز 
می گویید این موضوع به اندازه ای مهم بوده است که آن 
را یادداشت کرده اید. مغز اکنون در وضعیت هشدار قرار 
می گیرد تا منابع را برای حل کردن این مشکل گرد هم 
می آورد، به جای این که نگران شود یا مجبور به یادآوری 

چیز مهمی برای نگران شدن باشد. 
انجام  مدیتیشن  نگرانی  از  عاری  مغزی  برای 

دهید 
مدیتیشن می تواند به مغز در تمرین توقف نگرانی 
کمک کند. پژوهش صورت گرفته روی آثار مدیتیشن 
نشان داده اند که این کار به طور ویژه برای کاهش 
اضطراب شناختی یا نگرانی خوب است. اگرچه برخی 
افراد به این مساله اشاره می کنند که از زمان کافی برای 
انجام مدیتیشن برخوردار نیستند، اما این کار می تواند به 
سادگی بستن چشم ها به مدت ۳۰ ثانیه یا بیشتر باشد. 
دوری گزیدن از منابع استرس گامی فعال برای تمرین 

دادن مغز به منظور جلوگیری از نگرانی است. 
لحظات کوتاهی که آگاهانه برای دوری گزیدن از هر 
سر و صدای غیر طبیعی در زندگی خود انتخاب می 
کنید، این اجازه را می دهد به مواردی که بیشترین 
اهمیت را در حال حاضر و در آینده برای شما دارند، 
توجه کنید. افکار نگران کننده ممکن است هنگامی که 

در حال مدیتیشن هستید به سراغ شما بیایند و این 
امری عادی است. بنابر توصیه کارشناسان، شما باید افکار 
نگران کننده را زیر نظر داشته باشید و با ورود آنها به 
ذهن، همانند ابرهایی که در یک روز بادی حرکت می 

کنند، به آنها اجازه دهید از ذهن شما خارج شوند. 
ورزش کنید تا بدن و مغز خود را برای جلوگیری 

از نگرانی تمرین دهید 
نگرانی به مغز کمک می کند چگونگی بقا را از طریق 
تصمیم گیری برای فعال کردن سیستم جنگ یا گریز 
فرا بگیرد. اگر یک حیوان وحشی به ناگاه در برابر شما 
قرار بگیرد، بلافاصله هجوم آدرنالین را در بدن خود 
احساس خواهید کرد و این واکنش ترس مشابه آن 
چیزی است که در زمان نگرانی برای بدن رخ می دهد. 
زمانی که بدن نشانه های اضطراب را احساس می کند، 
انجام ورزش برای شما خوب خواهد بود. اگر بدن نشانه 
های جسمانی کمتری که با استرس مرتبط هستند را 
احساس کند، ذهن نیز این گونه تفسیر می کند که باید 
کمتر نگران باشد زیرا بدن در حالت بر انگیختگی افزایش 

یافته قرار ندارد. 
ورزش می تواند فشار خون را کاهش دهد که یکی از 
نشانه های جسمانی استرس در بدن است. همچنین، 
به نظر می رسد ورزش دلیل دیگری برای ضربان قلب 
و نرخ تنفس سریع در اختیار بدن قرار می دهد. اگر 
احساس می کنید نگران هستید، یک پیاده روی پنج تا 
۱۰ دقیقه ای می تواند در کاهش آن موثر باشد. از مناظر 
اطراف خود لذت ببرید، در شرایطی که روی حرکات 

اندام ها و تنفس خود تمرکز دارید.

دبیر علمی بیستمین کنگره طب فیزیکی و توانبخشی مطرح کرد

 کمردرد و آرتروز شایع ترین
 اختلال اسکلتی و عضلانی

دبیر علمی بیستمین کنگره طب فیزیکی و توانبخشی ایران با اشاره به اینکه کمردرد 
و آرتروز شایع ترین اختلال اسکلتی و عضلانی است، گفت: طب فیزیکی با روش های 

درمانی غیر دارویی، بار مالی و اجتماعی این بیماری ها را کاهش می دهد. 
توانبخشی و  کامران آزما در آستانه برگزاری بیستمین کنگره طب فیزیکی، 
الکترودیاگنوز ایران اظهار داشت: این کنگره با هدف ارائه آخرین دستاوردها، تجارب و 
تحقیقات صورت گرفته در حوزه طب فیزیکی و توانبخشی ۱۱ تا ۱۳ اسفند ماه سال 
جاری در مرکز همایش های رازی تهران با حضور اساتید برجسته داخلی و خارجی 
برگزار خواهد شد. وی با اشاره به اینکه این کنگره با مشارکت گروه های آموزشی 
طب فیزیکی سراسر کشور همچنین انجمن های علمی مرتبط برگزار می شود، افزود: 
توجه بیش از پیش به این حلقه از زنجیره سلامت از سوی سیاست گذاران این حوزه 
و متخصصین این رشته بستگی زیادی به باور آنها در تأثیرات طب توانبخشی به نحو 
مطلوب بر روند سلامتی آحاد مردم دارد. دبیر علمی بیستمین کنگره طب فیزیکی و 
توانبخشی و الکترودیاگنوز ایران ادامه داد: نتیجه گیری مطلوب و رمز موفقیت در ارائه 
خدمات به شیوه کارآمد و مقرون به صرفه زمانی میسر است که هم از درمان های 
مبتنی بر شواهد بهره کافی برده و هم این خدمات متمرکز بر نیازها و اهداف درمانی 
باشد. آزما اضافه کرد: استفاده کمتر از روش های درمانی منفعل به منظور مشارکت 
فعال بیمار در روند درمان و توانبخشی خویش همچنین به کار بردن طیف گسترده ای 
از روش های بررسی و ارزیابی در جهت شناسایی منبع و عامل مشکلات و ناتوانایی 
بیمار ما را قادر به بازگرداندن عملکرد طبیعی فرد و دستیابی به بالاترین سطح از رفاه 
و استقلال می کند. وی افزود: برای رسیدن به چنین هدفی باید متخصصان طب 
توانبخشی با »با هم کارکردن« به عنوان یک تیم چند رشته ای را به طریق نوآورانه 
دنبال کرده و در این راستا بر آموزش مداوم و حرفه ای متخصصین و همه دست 

اندرکاران تیم توانبخشی، انتقال تجربه و ارائه آخرین دستاودها گام بردارند.
وی با اشاره به اینکه همه انواع بیماری ها، از مشکلات اسکلتی عضلانی و عصبی 
گرفته تا قلبی ریوی به صورت موقت و یا دائم عملکرد و توانایی یک فرد را کاهش 
داده و حتی بر میزان استقلال و نقش فرد در اجتماع تأثیر گذار است، گفت: درک این 
موضوع سبب شده به نقش و اهمیت طب توانبخشی که در بازگرداندن و یا جبران 

اختلال عملکردی فرد تأثیرگذار است، پی ببریم.
آزما ادامه داد: یکی از حیطه های اصلی طب فیزیکی و توانبخشی، بیماری ها و 
مشکلاتی هست که سیستم اسکلتی و عضلانی را درگیر می کند که تروماها، کمردرد 
و آرتروز در صدر این مشکلات بوده و به دلیل احتمال ایجاد دردهای مزمن و ناتوانی 

هزینه های درمانی آن به مراتب از هزینه های سایر مشکلات شایع بیشتر هست.
دبیر علمی بیستمین کنگره طب فیزیکی، توانبخشی و الکترودیاگنوزایران خاطرنشان 
کرد: طب فیزیکی و توانبخشی با روش های درمانی متعدد و عمدتا غیر دارویی و غیر 
تهاجمی و یا کمتر تهاجمی، همراه با اقداماتی که میزان مزمن شدن درد و ناتوانی 

فرد را کاهش داده در مجموع بار مالی و اجتماعی این بیماری ها را کاهش می دهد.

دارویی کم هزینه برای درمان شب کوری

تضمین سلامت چشم با این مواد غذایی 
یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: مصرف بعضی از مواد غذایی در دوران 

کودکی سلامت چشم شما در سنین بالاتر را تضمین می کند. 
لیلا رنجبر متخصص تغذیه و رژیم درمانی با بیان اینکه مصرف بعضی مواد غذایی و 
میوه جات بر سلامت چشم تاثیر بسزایی دارد، گفت: با افزایش سن قدرت بینایی افراد 
کاهش می یابد به همین دلیل با مصرف مواد غذایی مفید و موثر در دوران کودکی و 

نوجوانی سلامت چشم خود را در دوران بزرگسالی تضمین کنید. 
وی با بیان اینکه مصرف کلم بروکلی باعث افزایش ویتامین A، D و آنتی اکسیدان 
بدن می شود، اظهار داشت: خواص موجود در لوبیا همچون طب گرم، ادرارآور، کاهش 
سنگ کلیه، فشار خون و کلسترول در زمان مصرف سلامت چشم ها را در سنین 
بالاتر بهبود می بخشد.  رنجبر بیان کرد: ماده بتاکاروتن موجود در زردآلو حین استفاده 
باعث درمان شب کوری مبتلایان می شود.  این متخصص تغذیه و رژیم درمانی با 
اشاره به اینکه مصرف لوبیا باعث کاهش بیماری های همچون قلبی، ریوی، یبوست و 
بعضی از سرطان ها می شود، افزود: استفاده از این ماده غذایی برای مبتلایان به نقرس 
و گروه های خونی A ،O و AB ممنوع است.   وی با بیان اینکه مصرف بادام زمینی به 
دلیل وجود ویتامین E از بروز عارضه آب مروارید و رادیکال آزاد در چشم ها جلوگیری 
می کند، تاکید کرد: استفاده از برنج، نان و پاستای سبوس دار باعث افزایش قدرت 
بینایی در مصرف کنندگان می شود.  رنجبر با تاکید بر اینکه مصرف میوه جاتی مانند 
هویج و پرتقال باعث محافظت از سرخرگ های چشم در برابر هرگونه آسیب می شود، 
اظهار کرد: ماهی سالمون حاوی موادی مانند امگا۳، ویتامین D ،E و پروتیین است که 
مصرف این ماده غذایی باعث مقاومت چشم در برابر نفوذ آب مروارید می شود.  این 
متخصص تغذیه و رژیم درمانی یادآور شد: برای جلوگیری از هرگونه آسیب به چشم 
از عواملی همچون ضربه به سر و چشم، قرار گرفتن در مقابل نور خورشید و باد شدید، 

استفاده زیاد از کامپیوتر و موبایل و مطالعه در نور کم، دوری کنید.

هشدار سازمان غذا و دارو به خانم ها

 لوازم آرایشی را از دستفروشان نخرید 
رییس اداره آرایشی و بهداشتی اداره کل نظارت و ارزیابی فرآورده های غذایی، 
آرایشی و بهداشتی سازمان غذا و دارو در مورد خرید محصولات آرایشی و بهداشتی 

در روزهای پایانی سال، توضیحاتی ارائه داد. 
مصطفی اسماعیلی رییس اداره آرایشی و بهداشتی اداره کل نظارت و ارزیابی فرآورده 
های غذایی، آرایشی و بهداشتی سازمان غذا و دارو گفت: برای خرید محصولات 
آرایشی و بهداشتی، داروخانه ها بهترین و مطمئن ترین مراکزی می باشند که توصیه 
می کنیم مردم برای خرید به این مراکز مراجعه و خرید نمایند، همچنین مراکز معتبر 
و فروشگاه هایی که مجوز از وزارت بهداشت و اصناف را داشته باشند توصیه می شود.  
وی اظهار داشت: باید دقت داشته باشیم که به هیچ عنوان از دستفروش ها و متروها 

لوازم آرایشی و بهداشتی تهیه و خرید نکنیم. 
اسماعیلی بیان کرد: محصولات آرایشی و بهداشتی وارداتی حتما باید برچسب 
اصالت داشته باشند و بعد از خرید می توان برای اطمینان از اصل بودن محصول 
کد محصول که بر روی برچسب اصالت الصاق شده را به شماره پیامکی که بر روی 
برچسب اصالت نوشته شده پیامک کنیم تا از اصل بودن محصولات اطمینان خاطر 
داشته باشیم.  رییس اداره آرایشی و بهداشتی اداره کل نظارت و ارزیابی فرآورده های 
غذایی، آرایشی و بهداشتی سازمان غذا و دارو گفت: محصولات آرایشی و بهداشتی 
نباید در زیر نور خورشید قرار بگیرد و باید این محصولات در مغازه ها و فروشگاه 
ها دردمای مناسب نگهداری و فروخته شوند.  وی افزود: مردم در صورت مشاهده 
هرگونه تخلف و یا محصول قاچاق آرایشی بهداشتی نیز می توانند آن را با شماره 
66۴۰۵۵69-۰۲۱ روابط عمومی سازمان غذا و دارو اطلاع دهند تا برخورد های 

لازم صورت گیرد.

عضو هیات مدیره انجمن عفونی کودکان مطرح کرد

 استفاده از آنتی بیوتیک در کودکان 
سرماخورده ممنوع 

عضو هیات مدیره انجمن عفونی کودکان با اشاره به اینکه هنگام سرماخوردگی 
کودکان به هیچ وجه نباید آنتی بیوتیک مصرف شود، گفت: شربت استامینوفن بهترین 

تب بر برای کودکان و نوزادان است. 
حسین معصومی اصل در ارتباط با سرماخوردگی کودکان، اظهار داشت: نوزادان 
تا یکی دو ماه پس از تولد به دلیل داشتن آنتی بادی های مادری خیلی اندک دچار 
سرماخوردگی می شوند ولی در ماه های بالاتر از سه ماه این مشکل ممکن است در 
نوزادان بروز کند. وی افزود: اقدامات حمایتی و علامتی بهترین توصیه برای درمان 
نوزادان سرماخورده است که توصیه می شود شستشوی بینی نوزاد با قطره کلریدسدیم 
انجام گیرد و شربت های استامینوفن نیز با دوز مناسب در بازه های زمانی مشخص 
استفاده شود. عضو هیات مدیره انجمن عفونی کودکان ادامه داد: به هیچ وجه در 
کودکان و نوزادان سرماخورده نباید آنتی بیوتیک مصرف شود مگر اینکه پزشک 
تشخیص دهد که سرماخوردگی با عارضه هایی همچون سینوزیت و عفونت گوش 
میانی همراه شده باشد. معصومی اصل با تاکید بر اینکه بسیاری از مادران برای درمان 
تب کودکان شان از شیاف استفاده می کنند، گفت: این اقدام برای کاهش طب کودک 
مناسب نیست و ساده ترین و کم عارضه ترین دارو استفاده از شربت استامینوفن است و 
همزمان با آن نیز باید پاشویه انجام گیرد. وی خاطرنشان کرد: در صورتی که تب بسیار 
بالا بود و استفاده از شربت موثر واقع نشد با مشورت پزشک در موارد اورژانسی استفاده 
از شیافت مد نظر قرار می گیرد. عضو هیات مدیره انجمن عفونی کودکان اضافه کرد: 
کودکانی که دچار تب ناشی از سرماخوردگی هستند و موعد واکسن آنها فرا رسیده 
باید تزریق واکسن شان عقب انداخته شود چرا که در غیر این صورت وضعیت نوزاد 

نیز بدتر خواهد شد.
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محققان ایرانی موفق شدند با انجام آزمایشهایی استحکام و انعطاف پذیری فولاد دو 
فاز را افزایش دهند.

یوسف مظاهری رودبالی، مجری طرح »ارتقای استحکام فولاد دو فاز با شکل 
پذیری بالا« و رتبه سوم پژوهش های بنیادی گروه مواد، متالورژی و انرژی های نو در 
هجدهمین جشنواره جوان خوارزمی، اظهار داشت: در این طرح توانستیم فولاد دو فازی 
را با خواص مکانیکی بهتر نسبت به فولادهای تجاری دو فاز موجود در بازار جهانی تولید 
کنیم؛ این فولاد با اعمال سیکل های ترمومکانیکی روی یکی از فولادهای کم کربنِ 

تولید داخلی تهیه شده است.
وی با اشاره به نتایج آزمایش های خود برای تولید فولاد دوفاز با استحکام و انعطاف 
پذیری بالا اظهار داشت: در آزمون های کشش، مشخصه های متداول فولادهای 

دوفازی، انعطاف پذیری یکنواخت بالا را برای نمونه های دو فازی نشان داد.
مظاهری ادامه داد: خواص مکانیکی نمونه هایی با ساختار دو فازی فوق ریزدانهِ جدید، 
نسبت به نمونه اولیه افزایش چشمگیری داشت به نحوی که علاوه بر استحکام کششی، 

انعطاف پذیری یکنواختی حاصل شد. 
وی خاطرنشان کرد: همچنین تعادل استحکام انعطاف پذیری فولادهای دو فازی 
توسعه داده شده، در مقایسه با کارهای قبلی و فولادهای تجاری کاربردی در صنایع 
خودروسازی با استحکام بالا ظرفیت بالایی برای جایگزینی گریدهای تجاری را نشان 

دادند.
 وی افزود: حاصل این پژوهش نشان داد که می توانیم استحکام و انعطاف پذیری 

فولاد دوفاز را نسبت به نمونه های تجاری موجود در بازار افزایش دهیم.

افزایش استحکام فولاد دوفاز 
توسط محقق ایرانی

معاون پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد اسلامی خمینی 
با همکاری مرکز آموزشی  شهر گفت: این دانشگاه 
توپخانه و موشک های شهید سپهبد علی صیاد شیرازی 
اقدام به تشکیل کارگروه ساخت پرنده بدون سرنشین 
۱۲۵p به عنوان ربات همیار آتش نشانان کرده است که 

در آینده نزدیک اولین نمونه آن عرضه می شود.

سید علی افتخاری اظهار کرد: دانشگاه آزاد اسلامی 
خمینی شهر به عنوان یکی از دانشگاه های پیشرو 
در استان اصفهان که افتخار کسب مقام های برتر در 
مسابقات ملی و بین المللی پرنده های بدون سرنشین، 
در  را  شناسایی  و  مداومتی  پروازهای  پرواز،  عمود 
کارنامه خود دارد، با همکاری مرکز آموزشی توپخانه و 

موشک های شهید سپهبد علی صیاد شیرازی اقدام به 
تشکیل کارگروه ساخت پرنده بدون سرنشین ۱۲۵p به 
عنوان ربات همیار آتش نشانان کرده است که در آینده 
نزدیک اولین نمونه آن عرضه می شود که در کار امداد 
و نجات، شناسایی سریع و خدمات رسانی مؤثر، کمک 

شایانی به ارائه خدمات آتش نشانی می کند.
اسلامی  آزاد  دانشگاه  فناوری  و  پژوهش  معاون 
افتخارات  جمله  از  کرد:  خاطرنشان  شهر  خمینی 
اساتید و دانشجویان دانشگاه خمینی شهر می توان 
ساخت  و  طراحی  مسابقات  سوم  مقام  کسب  به 
هواپیماهای مینیاتوری IMAV ۲۰۱۱ در کشور هلند 
و مقام اول در دومین دوره مسابقات ملی روباتیک 
ملی  مسابقه  دوره  دومین   ،88 سال  در  خوارزمی 
طراحی و ساخت هواپیمای بدون سرنشین دانشگاه 
صنعتی شریف در سال 9۰ و اولین دوره مسابقات 
بزرگ پهپادهای دانشگاه صنعتی مالک اشتر در سال 

9۵ اشاره کرد.
فعال و  اساتید  از  این کار گروه  ادامه داد: در  وی 
صاحب نظر در حوزه های فنی و الکترونیک استفاده 
شده که سال ها درگیر ساخت انواع ربات های مختلف 
بوده و گام های مؤثری در توسعه فعالیت های امداد و 

نجات برداشته اند.

ساخت ربات همیار آتش نشانان در دانشگاه آزاد اسلامی خمینی شهر

 دانشمندان در تحقیقات جدید خود به نشانه های جدیدی از حیات در سیاره کوتوله 
Ceres دست یافته اند.

فضاپیمای Dawnسازمان ناسا مولکول هایی ارگانیکی در این سیاره یافته اند که 
مبنای حیات هستند.  

براساس تحقیقی که به تازگی در ژورنال ساینس منتشر شده، مولکول های یافت شده 
 Ceres کربن هستند. به نظر می رسد مولکول های ارگانیک به وسیله شهاب سنگ به

منتقل نشده اند. بلکه در خود این سیاره ساخته می شوند.
مایکل کوپرز  یکی از سیاره شناسان در مرکز فضایی اروپا دراین باره می گوید: چون 
Ceres یک سیاره کوتوله است احتمال زیاد وجود دارد که هنوز هم گرمای مربوط 
به دوره تشکیل سیاره را در خود داشته باشد. حتی ممکن است حاوی یک اقیانوس 
زیر پوسته ای باشد و همین امر امکان تشکیل بلوک های اولیه حیات را در آن بیشتر 

می کند.
در این صورت باید  Ceresهم به گروه سیاره هایی مانند مریخ وقمرهای سیارات 

عظیم در منظومه شمسی اضافه کرد که به احتمال زیاد نوعی حیات در خود دارند.

کشف مولکول های حیات در یک سیاره کوتوله

رئیس موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی شعبه مرکزی )اراک( گفت: طرح 
تولید واکسن چهار ظرفیتی بیماری تب برفکی با استفاده از  فناوری هسته ای به صورت 
مشترک با سازمان انرژی هسته ای به انجام رسید که نتایج به دست آمده بسیار مطلوب 

است.
سید داوود حسینی با اشاره به پروژه های تحقیقاتی انجام شده در موسسه رازی شعبه 
اراک اظهار کرد: چندین پروژه در جهت شناسایی، استخراج تعیین هویت و ساخت 
آنتی ژن های  نوترکیب OMPهای باکتری بروسلا در سلول های یوکاریوت و پروکاریوت 

با دانشگاه آزاد اسلامی اراک به انجام رسیده و یا درحال اجرا است.
وی افزود: این شعبه در سال جاری دو پروژه تحت عنوان »تشخیص بیماری های 
ویروسی اخطار کردنی در مزارع پرورش قزل آلا با استفاده از روش Real time pcr «و 
پروژه »ساخت کیت های آبزیان« را به صورت مشترک با موسسه تحقیقات شیلات 
ایران در دست اجرا دارد. رئیس موسسه شعبه اراک گفت: در سال جاری چند پروژه 
تحقیقاتی که عمدتاً کاربردی  هستند با دانشگاه تربیت مدرس، دانشگاه الزهرا، دانشگاه 
علوم پزشکی اراک، دانشگاه علوم پزشکی اصفهان و یک مجموعه بزرگ بخش 
خصوصی در حال نهایی شدن داریم. وی خاطرنشان کرد: در سال گذشته پروژه »تولید 
واکسن چهار ظرفیتی بیماری FMD )تب برفکی( با استفاده از  فناوری هسته ای« به 

صورت مشترک با سازمان  انرژی هسته ای به انجام رسید و محصول بدست آمده در 
یک گاوداری خصوصی مورد آزمایش و ارزیابی قرار گرفت که نتایج به دست آمده بسیار 
مطلوب بوده و گزارش نهایی در دست تدوین است.  حسینی افزود: اخیراً نیز پروژه ای 
در جهت تولید واکسن بروسلوز، به صورت مشترک با بخش بروسلوز  موسسه رازی 
مرکز به تصویب رسیده که امیدواریم بتوانیم جایگزین مناسبی برای واکسن های رایج 
تهیه کنیم.  بر اساس اعلام روابط عمومی موسسه رازی، وی تصریح کرد: در مجموع 
محصولات بدست آمده در تحقیقات انجام شده، کشور را از بسیاری از موارد مورد نیاز 

در کیت سازی بی نیاز خواهد کرد.

ستاره شناسان حاضر در ایستگاه فضایی بین المللی 
به تازگی پنجمین گیاه پرورش یافته در فضا را که 

نوعی "کلم چینی" است برداشت کردند.
 پگی ویتسون، فضانورد ناسا در آزمایشگاه مداری 
روز گذشته)جمعه( این گیاه برگدار سبز رسیده را از 

گلدان حاوی آن چید.

ناسا در بیانیه ای اظهار کرد: در ابتدا به نظر می رسید 
 Tokyo Bekana که یکی از شش دانه گیاه چینی کلم
بالاتر از بقیه کاشته شده بود و در آغاز کار از رطوبت 
کافی بهره نمی برد اما این مساله نگران کننده ای برای 
باغبانان فضایی نبود. واتسون توانست دانه را در یک 

بسته بندی مناسب نگدارد تا با موفقیت جوانه بزند.

تازه  کلم  این  از  مقداری  فضایی  ایستگاه  سکنه 
را مصرف کرده و بقیه آن را برای تحقیقات علمی 
در مرکز فضایی کندی ناسا در زمین کنار خواهند 
گذاشت. این پنجمین گیاه پرورش یافته در ایستگاه 
است.  چینی  کلم  نخستین  و  بین المللی  فضایی 
این گیاهان پس از ارزیابی چندین گیاه برگ دار بر 
اساس چند معیار مختلف از جمله چگونگی رشد و 
 Tokyo ارزش غذایی آن ها انتخاب شده بودند. گیاه
Bekana بیشترین امتیاز را در همه دسته بندی های 

طعم بدست  آورد.
قرار است چندی دیگر بزرگترین مخزن رشد گیاه 
ایستگاه  به  گیاه"  پیشرفته  "سکونتگاه  یعنی  ناسا 
فضایی فرستاد شود تا میزان دانش مورد نیاز برای 
تولید طولانی مدت غذا به منظور ماموریت های فضای 

عمیق را افزایش دهد.

اجرای طرح تولید واکسن چهار ظرفیتی تب برفکی با فناوری هسته ای

"کلم چینی" پنجمین گیاه پرورش یافته در فضا شد

روش های علمی برای کاهش خطر ابتلا به آلزایمر 
اجتماعی بودن روشی فوق العاده برای کاهش خطر زوال شناختی و آلزایمر 
محسوب می شود. از نظر شناختی فعال باقی ماندن، چه با تحریک فکری و چه 

تعاملات اجتماعی، با کاهش خطر ابتلا به آلزایمر پیوند خورده است.
با افزایش سن، قدرت مغز ما ممکن است کاهش یابد و بر همین اساس، روند 
یادگیری چیزهای جدید یا به خاطر سپردن رویدادهای مهم دشوار شود. برای برخی 
افرادی، این زوال شناختی می تواند چشمگیر باشد و در برخی موارد به بیماری 
آلزایمر منجر شود.   به گزارش  عصر ایران به نقل از "بیزینس اینسایدر"، در حال 
حاضر، درمان قطعی برای بیماری آلزایمر وجود ندارد و داروهای مورد آزمایش بیشتر 
از آن که موفق باشند، با شکست مواجه می شوند. به طور میانگین، تقریبا 99 درصد 
از داروهایی که در کارآزمایی های بالینی استفاده می شوند، هرگز مورد تایید قرار 
نمی گیرند.  اما روش های دیگری برای کاهش خطر ابتلا به بیماری آلزایمر و زوال 
شناختی وجود دارند. در ادامه با برخی از بهترین روش ها که از پشتیبانی علمی 

برخوردار هستند، بیشتر آشنا می شویم. 
به غذایی که می خورید توجه داشته باشید 

یک رژیم غذایی درست، به ویژه رژیم غذایی مایند )MIND(، می تواند به کاهش 
خطر زوال شناختی کمک کند. رژیم غذایی مایند ترکیبی از دو رژیم غذایی مدیترانه 
ای و دش )DASH( است، و بر جنبه هایی از آنها متمرکز است که با مغز مرتبط 
هستند. توت ها، روغن زیتون، مغزهای خوراکی، و سبزیجات برگدار تیره در این رژیم 

غذایی حضور پررنگی دارند. 
مطالعه ای که با حضور یک هزار فرد بزرگسال انجام شد، نشان داد، رژیم غذایی 
مایند خطر ابتلا به آلزایمر را به میزان ۳۵ درصد در میان افرادی که آن را به صورت 
متوسط دنبال کرده بودند، و به میزان ۵۳ درصد در میان افرادی که کاملا این رژیم 

غذایی را دنبال کرده بودند، کاهش داد. 
فعالیت بدنی داشته باشید 

مطالعات صورت گرفته نشان داده اند که ورزش می تواند نقشی کلیدی در کاهش 
خطر ابتلا به آلزایمر و به طور کلی زوال شناختی ایفا کند. در همین راستا، انجام 
تمرینانت قدرتی و تمرینات قلبی عروقی توصیه شده است. در حقیقت، آنچه که می 
تواند برای قلب و بدن مفید و خوب باشد، ممکن است برای مغز شما نیز خوب باشد. 

سطوح استرس را کاهش دهید 
شواهد نشان می دهند که پیوندی بین استرس و خطر افزایش یافته ابتلا به بیماری 
آلزایمر و زوال شناختی وجود دارد. خبر خوب این است که روش های مختلفی برای 
مدیریت استرس وجود دارند، که از آن جمله می توان به تمرینات تنفس، مدیتیشن، 

و یوگا اشاره کرد. 
عادات خواب خوب را حفظ کنید 

کمبود خواب می تواند عوارض جدی برای بدن و مغز به همراه داشته باشد. خواب 
کم و ضعیف یک عامل خطر آفرین برای ابتلا به زوال شناختی و آلزایمر محسوب 
می شود. در همین راستا، خواب خوب و کافی نقشی کلیدی در حفظ سلامت مغز 
با افزایش سن ایفا می کند و می تواند در پیشگیری از ابتلا به آلزایمر نیز موثر باشد. 

از نظر اجتماعی فعال باشید 
اجتماعی بودن روشی فوق العاده برای 
کاهش خطر زوال شناختی و آلزایمر 
محسوب می شود. از نظر شناختی فعال 
باقی ماندن، چه با تحریک فکری و چه 
تعاملات اجتماعی، با کاهش خطر ابتلا 

به آلزایمر پیوند خورده است. 
مطالعه کنید، بازی کنید، یا به هر 

صورت ذهن را تحریک کنید 
در کنار تعاملات اجتماعی، تحریک 
فکری نیز با خطر کاهش یافته آلزایمر 
مرتبط است. این نوع از تحریک می تواند 
به واسطه هر چیزی از مطالعه کتاب تا 
حل کردن جدول یا ارائه سخنرانی و 

انجام بازی های فکری شکل بگیرد.



اجتماعی6

 توسط سخنگوی شورای اسلامی شهر قم :

افزایش ۴۰ درصدی کرایه تاکسی  درقم 
تکذیب شد

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با تکذیب خبر افزایش ۴۰ درصدی کرایه تاکسی ها 
گفت: با توجه به افزایش هرساله کرایه ها با توجه به تورم امسال ۱۳ درصد افزایش کرایه 
تاکسی ها منظور شده که در برخی خطوط به صورت دوسالانه افزایش ۲۵ درصدی 

داریم. 
عباس ذاکریان ، با رد خبر افزایش ۴۰ درصدی کرایه تاکسی ها اظهار داشت: آنچه 
در رسانه ها دراین باره منتشرشده صحت ندارد، با توجه به اینکه هرساله با توجه به تورم 
نرخ کرایه ها افزایش می یابد امسال نیز حدود ۱۳ درصد افزایش کرایه تاکسی ها را داریم.

رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر قم بابیان اینکه افزایش نرخ 
کرایه ها در ۱۱۲خط تاکسیرانی شهر قم افزایش ۱۳ تا ۱7 درصدی دارد، افزود: بر اساس 
پیگیری های به عمل آمده در همه حوزه های تاکسی های بی سیم،گردشی،خطی، ون و 
تاکسی بار با توجه به اینکه حداقل کرایه طی دوسال 9۴-9۵ مبلغ 7۰۰ تومان بود در 

سال 96 به 8۰۰ تومان افزایش می یابد.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: در افزایش های به عمل آمده فقط یک 
مورد از کرایه ها از 8۰۰ تومان در سال 9۵ به ۱۰۰۰ تومان به صورت دوسالانه افزایش 
می یابد، این افزایش ۲۵ درصد است که به تفکیک برای سال 96 حدود ۱۲ ونیم درصد 

و برای سال 97 نیز به همین میزان افزایش کرایه ها لحاظ شده است.
وی بابیان اینکه در تاکسی های گردشی عنوانی به اسم کرایه حداقل لحاظ شده 
است عنوان کرد: در این تاکسی ها نیز بر اساس مقررات موجود حداقل کرایه برای ۳.۵ 
کیلومتر مسافت لحاظ می شود که امسال از 7۰۰ تومان برای سال آینده به 8۰۰ تومان 

افزایش می یابد.
ذاکریان به خطوط تاکسی هایی که افزایش ۲۵ درصدی کرایه داشته اند اشاره کرد و 
گفت: بر اساس تصمیم اتخاذشده این افزایش شامل خطوط میدان جانبازان- گلزار، ۴ 
راه بازار- فرهنگیان، انقلاب-پلیس، میدان سعیدی- کشاورز شمالی،  ساحلی- دانشگاه 
آزاد،منتظری- نبوت،میدان سعیدی- نبوت،میدان امام- کشاورز جنوبی، میدان امام- 
سوم خرداد جنوبی، میدان امینی بیات- شاد قلی خان، میدان نبوت- شیخ آباد، ۱۴ متری 

امام حسین- امین آباد و میدان مطهری- ۳۰ متری کیوانفر می شود.
به گفته رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر قم، میدان مطهری- 
آزادگان،میدان امام- ابتدای جاده کوه سفید،بلوار شهید منتظری- جوادالائمه،میدان 
مطهری- خیابان سلامت،میدان مطهری- امینی بیات، ۳ راه بازار- میدان پلیس، سه راه 
یزدانشهر- جمکران و پردیسان- استقلال و موتلفه از دیگر خطوط تاکسیرانی است که 

مشمول افزایش ۲۵ درصدی کرایه شده اند.

معاون حمل ونقل اداره کل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان قم  خبرداد

آغاز پیش فروش بلیت سفرهای نوروزی
 بدون افرایش قیمت 

معاون حمل ونقل اداره کل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان قم گفت : پیش 
فروش اینترنتی  سفرهای نوروزی ناوگان مسافری حمل ونقل جاده ای استان قم 

همزمان با سراسر کشور بدون افزایش قیمت از اول اسفند ماه شروع می شود.
حمید سالاری اظهارداشت : بمنظور رفاه حال مسافرین نوروزی همچون سنوات 
گذشته طرح پیش فروش بلیت سفرهای نوروزی ناوگان حمل ونقل مسافری استان 
همزمان با سراسر کشور از اول اسفند ماه آغاز می شود  و امسال در هیچ یک از مسیرها 

افزایش قیمت نخواهیم داشت.
 سالاری با اشاره به افزایش قیمت بلیت سفرهای نوروزی درسال های گذشته جهت 
ترمیم هزینه یک سر خالی گفت : درسالهای گذشته طور متوسط ۲۰ درصد افزایش 
قیمت داشتیم ولی امسال هیچ گونه افزایش قیمت در نرخ بلیت های نوروزی نداریم 
سالاری با بیان این مطلب که پیش فروش بلیت سفرهای نوروزی از اول اسفند ماه 
به صورت اینترنتی آغاز می شود و تا پانزدهم اسفند ماه ادامه خواهد داشت افزود: 
www. مسافرین جهت تهیه بلیت سفرهای نوروزی می توانند به سایت های اینترنتی

com.safar7۲۴ ,  و www.payaneh.ir   مراجعه نموده و بلیت خود را به صورت 
اینترنتی  خریداری نمایند. وی اضافه کرد: طرح بیش فروش بلیت سفرهای نوروزی 
در دو مرحله انجام می گیرد که مرحله اول آن از اول اسفند تا پانزدهم همین ماه فقط 
به صورت اینترنتی است و از پانزدهم اسفند ماه  تا پایان تعطیلات نوروزی به صورت 
حضوری و اینترنتی  در پایانه های مسافربری ، دفاتر سطح شهر و سایت های اعلام 

شده انجام خواهد گرفت.
سالاری با تاکید بر استفاده از تمامی ظرفیت ناوگان مسافری استان  اظهار داشت : با 
تمهیداتی که در نظر گرفته شده است انشاءالله هیچ گونه مشکل و کمبودی در ناوگان 
مسافری نداریم .معاون حمل ونقل اداره کل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان قم در 
پایان با اشاره به تقویت گشت های نظارتی اداره کل در طول طرح نوروزی از مسافرین 
خواست که هر گونه تخلف در زمینه فروش بلیت ، تاخیر در حرکت ناوگان را به شماره 

تلفن های ۳778۰۱96 و ۳778۰۴۲6 و سامانه پیام کوتاه ۳۰۰۰۱۴۳ اطلاع دهند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

طرح تحول سلامت، تندرستی و نشاط را
 برای مردم تضمین می کند

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طرح تحول سلامت خدمت بی نظیری از دولت 
یازدهم است که تندرستی و نشاط را برای مردم تضمین می کند.

ابوالفضل ایرانی خواه ، با اشاره به برکات اجرای طرح تحول نظام سلامت در کشور، 
افزود: در قالب اجرای این طرح اقدامات بسیاری در امر بهداشت و درمان رخ داد که به 
عنوان یک انقلاب می توان از آن یاد کرد.وی اضافه کرد: به جای این که مردم از بیماری 
و یا علایم اولیه آن مطلع نباشند و یا چند سال درگیر بیماری و مراحل دشوار درمان 
آن شوند، وضعیت سلامت مردم در قالب این طرح شناسایی خواهد شد.وی ادامه داد: 
به افرادی که سالم هستند اطمینان خاطر داده و سلامتی آن ها در سال های بعدی 
زندگی پیگیری و افرادی هم که علایم اولیه بیماری دارند به موقع شناسایی می شوند و 

اقدامات موثری روی آن ها صورت می گیرد.
ایرانی خواه گفت: ۵۰ درصد از سرطان ها و بیماری های صعب العلاج قابل پیشگیری 
است و این مهم محقق نمی شود مگر از طریق سامانه ارجاع و تحول در نظام بهداشتی.

وی تاکید کرد: رهبر معظم انقلاب، مراجع تقلید و ائمه جمعه بارها از برکات این طرح 
سخن گفته اند و مردم نیز شاهد خدمات گسترده طرح تحول هستند و این طرح 

رضایتمندی آن ها را به دنبال داشته است.
وی خواستار همکاری مردم در اجرای این طرح شد و ادامه داد: اگر مردم سلامتی 
و بیماری های خود را از طریق مراکز و پایگاه های سلامت پیگیری کنند، علاوه بر 
خودداری از پرداخت هزینه های هنگفت، بیماری در مراحل اولیه تشخیص داده و 
سلامت آن ها تضمین می شود.طرح تحول نظام سلامت از ۱۵ اردیبهشت سال 9۳ 
با هفت طرح و برنامه جامع شامل کاهش پرداختی مردم، ارتقاء کیفیت ویزیت، ترویج 
زایمان طبیعی، مقیم کردن پزشکان متخصص، ارتقاء هتلینگ بیمارستان ها، اورژانس 

هوایی و پرداخت مبتنی بر عملکرد آغاز شد.

اول تا ۱۰ اسفندماه؛

نمایشگاه فرش دستباف روستایی در قم 
برگزار می شود

مدیر عامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف روستایی قم گفت: نمایشگاه فرش 
دستباف روستایی با هدف ارائه تولیدات روستائیان قم برگزار می شود. 

مجید اخوان گفت: نمایشگاه فرش دستباف روستایی از اول تا دهم اسفندماه به منظور 
ارائه تولیدات فرش روستایی قم برگزار می شود.

وی در این زمینه با بیان اینکه فرش های توزیع شده با تخفیف ۱۰ درصد و به شکل 
اقساطی ارائه می شود، ابراز کرد: این فرش ها تولیدات بافندگان فرش روستایی استان قم 
است که تحت پوشش اتحادیه تعاونی های فرش دستباف روستایی این استان در هفت 
شرکت تعاونی کهک، قنوات، مرکزی )گلبافت(، جعفریه )گازران(، خلجستان)دستجرد(، 

قاهان و قمرود با ۵ هزار عضو فعالیت می کنند.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف روستایی قم با اشاره به اهداف برگزاری 
این نمایشگاه، گفت: تشویق خانواده ها به استفاده از فرش دستباف از جمله اهداف 

برگزاری این نمایشگاه است.
وی با بیان اینکه در نمایشگاه فرش دستباف روستایی قم 7۰۰ تخته فرش به نمایش 
گذاشته می شود، تأکید کرد: استفاده از فرش در راستای ایجاد اشتغال برای بافندگان 

است و هم نمایانگر فرهنگ و تمدن قوی ایرانی است.
اخوان با اشاره به اینکه فرش کالای سرمایه ای است، گفت: فرش از مواد طبیعی مانند 
پشم، ابریشم و پنبه تشکیل شده است که با ارگانیک بدن سازگار است در حالی که در 

فرش های ماشینی از مواد شیمیایی و غیر طبیعی استفاده می شود.
یادآور می شود: نمایشگاه فرش دستباف روستایی در محل اتحادیه واقع در خیابان 
باجک کوچه ۳۲ برگزار می شود و ساعات بازدید از این نمایشگاه از  ۱7 الی ۲۲ 

است.

 اختلال های روانی، تعریفی برای توصیف بیماری های روحی 
روانی است که توانایی فرد را در زمینه های مختلف از جمله تفکر، 

احساس و رفتار صحیحی در امور روزمره زندگی مختل می کند. 
گروهی از افراد بنا به حادثه یا رویدادی که در طول زندگی شاهد 
هستند، برای یک دوره مشخص از طول عمر خود، بیماری روانی و 
افسردگی را تجربه می کنند در حالی که برخی دیگر، همواره نشان 

های آن را به دوش می کشند. 
اخیر  اظهارات  از  زاده هاشمی« در یکی  قاضی  »سید حسن 
خود عنوان کرد : بیش از ۴۵۰ میلیون نفر در سراسر جهان دچار 
مشکلات روانی هستند و این رقم روز به روز در حال افزایش است. 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با اشاره به رشد ۱۵درصدی 
اختلالات ناشی از خستگی، اضطراب و کم خوابی و سه درصدی 
اختلالات ناشی از بی خوابی تصریح کرد: تعداد افسرده های جهان 
حدود 9 درصد یا نزدیک به ۱۰درصد است که این میزان در کشور 
ما، ۱۲.6 درصد است.  »متاسفانه دولت ها و کشورها کمتر به این 
اختلالات توجه دارند و شرایط مناسب و مطلوب افزایش این بیماران 
را مهیا کرده اند.« اختلالات روحی روانی ، موضوعی که به باور 
کارشناسان، دگرگونی های نوین و تکاپوهای بی حد و مرز زندگی 
امروزی، تغییر شیوه زندگی، اوضاع اقتصادی، نبود روابط سالم میان 
افراد و مشکلات خانوادگی بستر ساز رشد این اختلال ها شده است.

آن جا که، فاصله ازدواج تا طلاق به حداقل خود رسیده، نرخ 
بیکاری با نرخ تحصیلات رابطه ای معکوس پیدا کرده و امید به 
زندگی را در میان افراد کمرنگ کرده است، شاهد مشکلات روحی 
روانی در میان سرمایه های اجتماعی خواهیم بود. سرمایه هایی که 
با بسترسازی مناسب، توسعه و پیشرفت کشور را فراهم خواهند کرد. 
چرایی و چگونگی رشد اختلال های روانی و راهکارهای کاهش آن، 
بهانه ای شد تا پژوهشگر ایرنا با »سیما فردوسی« روانشناس و عضو 
هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی و  »مجید ابهری«آسیب شناس 

اجتماعی به گفت و گو بپردازد. 
** تفکیک اختلال های روانی با کمیت نشانه ها 

فردوسی در گفت و گو با ایرنا، با طبقه بندی اختلال های روانی 
به خفیف و پر شدت، اظهار کرد: برخی اختلال های روانی خفیف 
هستند به طوری که در این طبقه خود فرد هم به مشکل خود آگاهی 
دارد و برای درمان و رفع آن به مراکز مشاور و روانپزشکی مراجعه 
می کند؛ در اینجا بخشی از شخصیت فرد آسیب می بیند و نه تمام 
آن. شخص دارای اختلال های روانی خفیف، با حالت ها و رفتارهایی 

چون وسواس، اضطراب و افسردگی و ... درگیر است.
به بیان این روانشناس، طبقه دیگری از اختلال ها، مشکلات و 

بیماری های روانی شدید هستند که در آن ها تمام اجزای شخصیت 
بیمار از هم می پاشد و فرد به واسطه آن به توهم و هذیان دچار 
می شود. در این بخش، بیماری به گونه ای فرد را درگیر می کند 
که از بیماری خود آگاه نیست. فردوسی افزود: تفاوت سلامت روانی 
و بیماری روانی به کمیت این نشانه ها باز می گردد نه کیفیت آنها. 
برای نمونه همه اضطراب را تجربه می کنند اما درواقع فردی که دچار 
بیماری است میزان بالاتری از اضطراب را دارد یا در افسردگی اگرچه 
ممکن است بیشتر افراد به نوعی افسردگی را تجربه کنند اما بیمار 
افسرده با شدت بسیار بالاتری از نشانه های افسردگی روبرواست. او 
در پاسخ به پرسش پژوهشگر ایرنا مبنی بر اینکه آیا بررسی شده 
است که این اختلال ها در چه گروه های سنی، طبقه های اجتماعی 
یا تیپ های شخصیتی دیده می شود ، گفت: بیماری یا اختلال 
روانی مختص به گروه خاصی نیست و نمی توان گفت که کسی 
به دلیل قرار گرفتن در فلان گروه سنی در معرض بیماری قرار 
دارد یا کسی به دلیل داشتن موقعیت اجتماعی- اقتصادی یا تیپ 
شخصیتی خاص از بیماری مصون است. عضو هیات علمی دانشگاه 
شهید بهشتی با اشاره به تفاوت منشا اختلالات روانی گفت: برخی 
ریشه ها ژنتیکی و برخی محیطی هستند. روانشناسان بر این باور 
هستند که بسیاری از بیماری های حادِ روانی از راه وراثت و ژنتیک به 
فرد منتقل می شوند و با عوامل محیطی تعدیل یا تشدید می شوند.  
»اما گروهی از بیماری های روانی از عوامل محیطی به وجود می آیند 

و ناکامی ها، شکست ها، شیوه رفتار والدین، مشکل های اقتصادی- 
اجتماعی، محیط های نامساعد در ایجاد یا تشدید آن ها نقش دارند.«  
فردوسی رعایت اصول بهداشت روانی را یکی از راهکارهای پیشگیری 
و درمان اختلال های روانی عنوان کرد و گفت: شیوه رفتار با کودکان، 
پیشگیری از بروز رخدادهای ناگوار، مانعی در برابر ایجاد اختلال های 
روانی در انسان است.  او افزود: برخی بیماری ها با دارو برطرف می 
شوند برخی با روان درمانی و برخی نیز راهکار دارو و روان درمانی 
دارند. باید تلاش شود افراد جامعه از بیماری های روانی و نشانه های 
آنها آگاهی یابند. البته رسانه ها در این زمینه بسیار موثر هستند زیرا 
می توانند جامعه را نسبت به این بیماری ها آگاه کنند تا بدین گونه 

پیشگیری و درمان آنها راحت تر صورت گیرد. 
** افسردگی یا دل گرفتگی 

زندگی ماشینی و دردسرهای برآورده کردن نیازمندی های آن، 
افراد را به چالش فقط کار و اشتغال کشانده است. فضایی که شادی، 
خنده و گروه های اجتماعی همنوع در آن خبری نیست. موضوعی 
که ابهری از نگاه جامعه شناسی، آن را بسترساز افزایش اختلال های 
روانی در جامعه عنوان کرد و گفت: یکی از عوارض کمبود نشاط و 
فشارهای محیطی، ناهنجاری های روانی و ناراحتی های روحی و 
عصبی است.  »خشونت، اخبار و رخدادهای ناخوشایند و آسیب های 
اجتماعی دومین گروه از علت های ایجاد افسردگی اجتماعی هستند. 
انتقال تنش های سیاسی از سطح دولتمردان به سطح جامعه نیز از 

علت های بروز افسردگی و اضطراب اجتماعی است. خشونت های 
ماهواره ای، در فیلم ها و سریال های مختلف نیز چهارمین دسته 
از علت های ایجاد اضطراب و خشونت و اختلال های روانی در 
جامعه به شمار می روند. «این آسیب شناس اجتماعی افزود: انتشار 
خبرهای ناخوشایند اضطراب و دلهره اجتماعی را میان طیف های 
مختلف شهروندان ایجاد می کند و این مساله با افزایش احساس 
کمبودهای اقتصاد، نومیدی نسبت به آینده و دلسردی از زندگی، 
به نوعی افسردگی اجتماعی منجر می شود. به اعتقاد او هیچ گونه 
آماری نمی توان از میزان افسردگی و اضطراب در جامعه ارایه کرد 
زیرا بسیاری از افراد تفاوت افسردگی و دل گرفتگی را نمی دانند و 
بر پایه باورهای اجتماعی نادرست، مراجعه به مشاور و روانپزشک را 

کاری بیهوده یا نمایشی می دانند. 
** نوشداروی روان 

چالش های به وجود آمده از ناهنجاری های روحی روانی، آسیب 
شناسان و روانشناسان را برآن داشت تا با ارایه راهکارهای مناسب 
و مشاوره های به موقع، از افزایش دوره این اختلال ها بکاهند.  به 
باور متخصصان، تکیه بر معنویات، افزایش چتر حمایتی خانواده بر 
سر افراد آسیب دیده و برخورد مناسب با آنان، زمینه ساز کاهش 
مشکلات روانی خواهد بود. از نگاه ابهری، معنوی درمانی به عنوان 
یک نیاز و راهکار مناسب در زمینه اختلال های روانی به شمار می 
رود. وی افزود: بر پایه یک پژوهش میدانی، افسردگی و اضطراب در 
میان افراد مذهبی پنج برابر کمتر از افراد دیگر است. توکل به خدا، 
اعتماد به لطف الهی و ایمان به اراده خداوند باعث می شود که فرد 
از اضطراب و افسردگی فاصله گیرد از این رو امروزه معنوی درمانی 
در زمینه مشاوره های روانی جایگاه بسیار مهم و قابل توجهی دارد. 
او همچنین با اشاره به ضرورتِ تولید و عرضه برنامه های نشاط 
آور در رسانه ها به ویژه صدا و سیما گفت: صدا و سیما می تواند با 
افزایش تولیدات سینمایی طنز، جلوگیری از انتشار اخبار اضطراب 
آور و پیشگیری از نمایش فیلم های خبری تنش زا در پیشگیری 
و کاهش میزان افسردگی در جامعه نقش مهمی ایفا کند. از نگاه 
ابهری ، البته مسوولان نیز باید از بیان خبرهایی که به دلهره و تنش 
روانی جامعه دامن می زند خودداری کنند زیرا رعایت این مسایل در 

تقویت سلامت و بهداشت روانی جامعه بسیار اهمیت دارد. 
اختلالات روحی و افسردگی، از بیماری های روحی روانی است که 
بی اطلاعی یا بی تفاوتی افراد از وجود آن، موجب بروز یا تشدید این 
بیماری می شود. به باور کارشناسان اختلالات روحی و روانی بیش 
از درمان به پیشگیری نیاز دارد و در سایه حمایت خانواده، توسل به 

معنویات و شناخت فردی دست یافتنی است. 

در گفت و گوی با کارشناسان بررسی شد 

اختلال های روانی پنهان ، عوامل اجتماعی آشکار 

رئیس پلیس آگاهی استان قم  خبرداد

کلاهبرداری3 میلیاردی از 1۹ قصاب  در قم
رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری کلاهبردار سه میلیاردریالی خبر داد 
و گفت: متهم با کلاهبرداری از ۱9 عرضه کننده گوشت متواری بود که با تلاش 
مأموران مخفیگاه وی در یکی از شهرستان های استان تهران شناسایی و در اقدامی 

غافلگیرانه دستگیر شد. 
سرهنگ احمد کرمی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در 
پی شکایت ۱9 تن از قصابان در قم مبنی بر اینکه از یک خریدار گوشت مورد 
کلاهبرداری قرار گرفته اند، موضوع در دستور کار مأموران پلیس آگاهی استان قرار 

گرفت.
وی گفت: متهم به عنوان دلال جهت خرید و فروش گوشت با برخی فروشگاه 
های عرضه کننده همکاری و پس از مدتی ضمن خرید نقدی، خوش حسابی و جلب 

اعتماد، اقدام به خرید عمده بوسیله چک های مسروقه کرده و متواری شده بود.
رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود: در ادامه با انجام اقدامات پلیسی مخفیگاه متهم 
در یکی از شهرستان های استان تهران شناسایی و در اقدامی غافلگیرانه دستگیر 
شد.سرهنگ کرمی گفت:نامبرده در تحقیقات صراحتاً به بزه انتسابی و کلاهبرداری به 
مبلغ سه میلیارد ریال اعتراف و نهایتاً به انضمام پرونده متشکله تحویل مرجع قضائی 

و با صدور قرار قانونی مناسب روانه زندان شد.
کشف 32 تن برنج خارجی قاچاق  

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان در بخش دیگری  از سخنان از کشف 
۳۲ تن برنج قاچاق در قم به ارزش بیش از یک میلیارد و ۲7۰میلیون ریال خبر داد. 
سرهنگ  کرمی اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر اینکه رانندگان دو 
دستگاه کامیون با بارگیری برنج قاچاق از استان های غربی قصد دارند پس از عبور از 
قم این دو محموله را به تهران منتقل کنند، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران 
اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت.وی گفت: در ادامه 
با انجام یکسری اقدامات پلیسی مسیر تردد خودروها مشخص و با اعزام سه اکیپ 
عملیاتی به محورهای مواصلاتی دو خودروی مذکور شناسایی شدند.رئیس پلیس 
آگاهی استان قم افزود: پس از متوقف کردن کامیون ها هر دو راننده با ارائه بارنامه 
بیان کردند خودروشان حامل بار گوجه است. در بررسی اولیه مشخص شد کامیون 
ها حامل برنج هستند که پس از هماهنگی قضائی به اداره مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز پلیس آگاهی استان قم منتقل و ۳۲ تن برنج خارجی قاچاق کشف شد.کرمی 
افزود:کارشناسان ارزش این محموله را بیش از یک میلیارد و ۲7۰میلیون ریال اعلام 

کرد و متهمان نیز جهت سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدراستان قم خبرداد

کشف 1۰کیلو و 5۰۰گرم تریاک
 از منزلی در قم 

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر فرماندهی انتظامی استان از کشف ۱۰کیلو و 
۵۰۰گرم تریاک در قم خبر داد. 

پایگاه خبری پلیس،  با خبرنگار  بلفکه در گفت و گو  سرهنگ غلام عباس 
اظهارداشت:در پیگیری اطلاعاتی مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم 
مشخص شد دو تن از قاچاقچیان اقدام به نگهداری مواد مخدر در منزل خود می 
کنند، بلافاصله موضوع در دستور کار این پلیس قرار گرفت.به گفته وی در ادامه 
ضمن هماهنگی قضایی دو اکیپ عملیاتی به صورت همزمان اقدام به بازرسی از 
منزل متهمان کردند.رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر استان افزود:در این بازرسی 
ها ۱۰ کیلو و ۵۰۰ گرم تریاک در قالب ۱۱ بسته به همراه آلات و ادوات استعمال 
مواد مخدر کشف شد.رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر فرماندهی انتظامی استان قم 
گفت: با دستگیری هر دو متهم همدستشان نیز در این رابطه دستگیر و نهایتاً متهمان 

پس از تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

دادستان کرمان خبر داد

دستگیری عامل اصلی فعالیت نمایندگی جعلی 
یک شرکت خارجی

دادستان کرمان از دستگیری عامل کلاهبرداری میلیاردی در قالب جعل عنوان 
یک شرکت تولید ماشین های راهسازی خارجی خبر داد.

به گزارش ایسنا به نقل از دادستانی کل کشور، دادخدا سالاری دادستان عمومی و 
انقلاب کرمان با اعلام این خبر گفت: این شخص شب گذشته در هرمزگان دستگیر 
شده و البته طرح شکایت از او در کرمان بوده است. دادستان کرمان گفت:  این متهم 
با ایجاد شرکتی صوری در تهران و جعل عنوان یک شرکت خارجی تولید ماشین 
های راهسازی اقدام به کلاهبرداری کرده است. وی رقم اولیه این کلاهبرداری را 
۱7۰ میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: با مشخص شدن تعداد شاکیان این پرونده رقم 
دقیق میزان کلاهبرداری نیز مشخص خواهد شد. دادستان کرمان با اعلام اینکه فرد 
دستگیر شده متهم اصلی پرونده است از انجام تحقیقات تکمیلی و اعلام جزییات 

بیشتر خبر پس از آن خبر داد.

اداره کل میراث فرهنگی،صنایع دستی و گردشگری استان قم

فراخوان جذب سرمایه گذار)نوبت اول(

فراخوان جذب سرمایه گذار برای مناطق
 نمونه گردشگری حوض سلطان و طایقان

اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم از عموم 

سرمایه گذاران توانمند و دارای شرایط سرمایه گذاری در مناطق نمونه 

گردشگری )دارای مصوبه هیات محترم وزیران( دعوت به عمل می آورد 

برای سرمایه گذاری در مناطق نمونه گردشگری حوضسلطان، وطایقان 

از تاریخ 1395/12/1 لغایت 1395/12/15 نسبت به تحویل مدارک زیر 

به معاونت سرمایه گذاری و طرح های این اداره کل به نشانی قم،بلوار ۱۵ 

خرداد،کوچه 7/۱ اقدام نمایند.

مدارک مورد نیاز:

۱.   اشخاص حقیقی : فتوکپی شناسنامه،کارت ملی،کارت پایان خدمت 

سربازی برای آقایان،مدرک تحصیلی)برابر اصل(؛

اشخاص حقوقی: اساسنامه شرکت، آخرین تغییرات و روزنامه رسمی، 

فتوکپی شناسنامه،کارت ملی،کارت پایان خدمت سربازی، مدرک تحصیلی 

مدیرعامل و اعضاء هیات مدیره)برابراصل(؛

۲.   ارایه اسناد مثبته توان مالی شامل پرینت حساب های بانکی به همراه 

تاییدیه بانک و اسناد مالکیتی )برابراصل(؛

۳.ارایه اسناد مثبته در خصوص مدت مدیریت منابع انسانی و سوابق 

سرمایه گذاری در طرح های گردشگری و غیر گردشگری)ارائه رزومه و 

مدارک مرتبط(.

)هزینه آگهی فراخوان بر عهده سرمایه گذار منتخب خواهد بود.(

رئیس پلیس راهور ناجا  اعلام کرد

موتور سواران و عابران پیاده در صدر کشته های سوانح ترافیکی
 رئیس پلیس راهور ناجا، گفت: موتور سواران و عابران پیاده بیشترین تعداد کشته های 
سوانح ترافیکی در شهرهای بزرگ را تشکیل می دهند که یکی از عوامل مهم بروز سوانح 

ترافیک هستند. 
سردار تقی مهری در اختتامیه هفتمین سمینار بین المللی کاهش سوانح و حوادث 
ترافیکی در شیراز، افزود: یکی از موضوعات مهم در کشور ما به عنوان یک معضل اساسی و 

چالش، مسئله حوادث رانندگی است.
وی بیان کرد: در دنیا برابر آمار سالیانه ، بیش از یک میلیون و ۲۵۰ هزار نفر جان خود را 

در حوادث رانندگی از دست می دهند و بین ۵۰ تا ۵۵ میلیون نفر نیز مجروح می شوند.
سردار مهری افزود: در ایران تعداد ۱9 میلیون خودرو و ۱۲ میلیون موتور سیکلت وجود 
دارد و این آمار نشان می دهد که ما تقریبا به ازای هر خانواده ایرانی بیش از یک وسیله 

نقلیه داریم.

رئیس پلیس راهور ناجا با تاکید بر اینکه حدود 9 درصد از جان باختگان کشور مربوط به 
استان فارس است، بیان داشت: در 9 ماهه امسال، استان فارس در بین استان های کشور 
بیشترین آمارتلفات را در حواث ترافیکی دارد. سردار مهری با اشاره به اینکه در دنیا به ازای 
هر ده هزار وسیله نقلیه، پنج و هفت دهم نفر جان خود را در حوادث رانندگی از دست می 
دهند و در ایران هفت و پنج دهم نفر بوده است، تصریح کرد: ۵۱ درصد از کشته های کشور 
را موتور سیکلت سواران تشکیل می دهند که این افراد بین سنین ۲۱ الی ۵۰ سال هستند.

رئیس پلیس راهور ناجا گفت: در حوادث رانندگی درون شهری، حدود ۲۵ درصد از کشته 
شده ها مربوط به راکبان موتور سیکلت و بیش از ۳7 درصد مربوط به عابران پیاده هستند.

در ادامه فرمانده انتظامی استان بیان داشت: در حوادث ترافیکی ۱۰ ماهه امسال، هزار و 
۱8۰ نفر از شهروندان در استان فارس جان خود را از دست داده اند که بیش از هفت درصد 

نسبت به سال قبل افزایش داشته است.
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